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Głosowanie projektów uchwał rozpoczęto od ustale-
nia opłat za usuwanie pojazdów z dróg i przechowywanie 
ich na parkingach strzeżonych oraz kosztów powstałych 
w wyniku wydania dyspozycji usunięcia, a następnie od-
stąpienia od usunięcia pojazdu. Stawki za usuwanie pojaz-
dów wahają się od 100 zł ( rower, motorower), do 1400 
zł - dla pojazdów przewożących materiały niebezpieczne, 
a opłata za usunięcie np. pojazdu o dopuszczalnej masie 
do 3,5 t wynosi 440 zł.

Radni czwartej kadencji obradowali po raz 19.

Sesję otworzył i prowadził przewodniczący Rady Damian Sierant w towarzystwie 
wiceprzewodniczących: Lucyny Kozoduj i Jerzego Chudego.

Radni powiatu staszowskiego, od lewej: Grzegorz Strzała, Andrzej Poniewierski, 
Stanisława Błażejewska, Marek Chyla, Adam Siekierski, Leszek Kopeć, 

Andrzej Iskra i Ryszard Andrzej Gad. 

Radni powiatu staszowskiego, od lewej: Michał Wójtowicz, Grzegorz Rajca, 
Janina Złotnik, Janusz Bąk, Dorota Sitowska – kierownik Biura Obsługi Rady 

Powiatu, Wacław Słodkowski i Jacek Nowak.

Kolejna uchwała przyjęta jednogłośnie.

Opinie Komisji 
Infrastruktury, Rolnictwa 

i Promocji w sprawie 
poszczególnych 

projektów uchwał, 
odczytywał 

przewodniczący tej 
komisji Marek Chyla.

Opinie Komisji Budżetu 
i Rozwoju Gospodarczego 

w sprawie 
poszczególnych 

projektów uchwał, 
odczytywał 

przewodniczący tej 
komisji Jacek Nowak.

Opinię Komisji Rewizyjnej 
w sprawie ostatniego 

projektu uchwały odczytał 
przewodniczący tej komisji 

Wacław Słodkowski.

Posiedzenie, które otworzył i prowadził przewodniczący Rady Powiatu w Staszowie Damian Sierant, odbyło 
się 30 listopada br. Program sesji został przyjęty bez poprawek i uzupełnień.

Kolejny projekt uchwały dotyczył delegowania rad-
nych Powiatu Staszowskiego do Komisji Bezpieczeństwa 
i Porządku Starostwa Powiatowego w Staszowie, na ka-
dencję 2011-2014. Zgłoszone kandydatury Leszka Kopcia 
i Grzegorza Rajcy, zostały przyjęte jednogłośnie, z tym, 
że zainteresowani wstrzymali się od głosowania w swojej 
sprawie.
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Trzeci projekt dotyczył 
uchwalenia „Rocznego pro-
gramu współpracy powiatu 
staszowskiego z organiza-
cjami pozarządowymi oraz 
podmiotami wymienionymi 
w art. 3 ust. 3 ustawy o dzia-
łalności pożytku publiczne-
go i o wolontariacie na rok 
2012”. W przyszłym roku, na 
realizację tych zadań przewi-
dziano kwotę: co najmniej 
50 tys. zł.

Kolejnymi dwoma uchwa-
łami, dokonano zmian w ,,Wie-
loletniej Prognozie Finanso-
wej powiatu staszowskiego 

na lata 2011-2019” oraz zmian w budżecie powiatu na 
2011 rok. Ostatni projekt uchwały dotyczący finansów, 
wynikał z konieczności dokonania zmiany Uchwały nr 
IX/25/11 w sprawie ,,Określenia zadań finansowanych 
ze środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w 2011 roku”. W związku z brakiem 
wniosków z zakresu rehabilitacji zawodowej osób niepeł-
nosprawnych, środki w kwocie 11 tys. 123 zł zostały skie-
rowane na zadania rehabilitacji społecznej, realizowane 
merytorycznie przez Powiatowe Centrum Pomocy Rodzi-
nie w Staszowie.

W ,,interpelacjach i zapytaniach”, radni poruszali spra-
wę m.in. aktualnej sytuacji finansowej szpitala, związanej 
z nadwykonaniami na wartość ponad 3 mln zł. O zapłatę 
tej kwoty dyrekcja występuje do Świętokrzyskiego Oddzia-
łu NFZ w Kielcach. Komendant powiatowy policji mł. insp. 
Tomasz Śliwiński poinformował o rozpoczęciu moderni-
zacji budynku przy ul. Armii Krajowej w Staszowie, w celu 
przystosowania go do potrzeb nowej Komendy Powiato-
wej Policji. Koszt modernizacji i przebudowy szacowany 
jest na 10 mln. zł.

Przed zamknięciem obrad wiceprzewodnicząca Rady 
Lucyna Kozoduj, podziękowała dyrektorowi Zarządu 
Dróg Powiatowych w Staszowie Rafałowi Susce i jego 
współpracownikom za sprawne i jakościowo nienaganne 
odbudowanie nawierzchni 4 km dróg powiatowych na te-
renie miasta i gminy Osiek. Po zakończeniu sesji radni i za-
proszeni goście udali się na teren budowy ,,Powiatowego 
Centrum Sportowego w Staszowie” w celu zapoznania się 
z aktualnym stanem inwestycji. Po budowie gości opro-
wadzał kierownik Tomasz Polek, szczegółowo informując 
o zaawansowaniu prac. Termin oddania Centrum upływa 
z końcem sierpnia 2012 roku, a obecny stan prac wska-
zuje na to, że z dotrzymaniem tego terminu nie powinno 
być żadnego problemu.

Na pytania radnych, pod nieobecność 
przebywającego na urlopie starosty 

Andrzeja Kruzla, odpowiadał 
wicestarosta Michał Skotnicki.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Powiatowe Centrum Sportowe w Staszowie, widok od strony południowo-
zachodniej, stan prac na 30 listopada 2011 roku.Przed mniejszym basenem.

Hala sportowa w budowie.

Na głównej pływalni.

Po zakończeniu obrad, radni i zaproszeni goście zapoznali się z realizacją budowy 
Powiatowego Centrum Sportowego, po którym oprowadzał kierownik budowy 

Tomasz Polek. 



4

ze względu na, m.in.: szereg inwestycji zrealizowanych 
w ostatnich latach, co wymagało zaangażowania znacz-
nych środków własnych, przy ubieganiu się o środki euro-
pejskie, a także z powodu malejącej z każdym rokiem 
liczby uczniów przyjmowanych do klas pierwszych szkół 
ponadgimnazjalnych zmniejszającej subwencje oświa-
towe, koniecznością będzie znaczne ograniczenie wydat-
ków we wszystkich możliwych sytuacjach i paragra-
fach. Z drugiej strony, powiat czekają kolejne wyzwania, 
wynikające z kontynuacji wcześniej rozpoczętych zadań, 
jak chociażby pełne wyposażenie bloku operacyjnego 
staszowskiego szpitala, czy zakończenie budowy i uru-
chomienie działalności Powiatowego Centrum Sporto-
wego przy ul. Oględowskiej. 

Starosta poinformował o zajęciu przez powiat staszow-
ski zaszczytnego 4 miejsca w ogólnopolskim rankingu 
gazety samorządowej ,,Wspólnota” dotyczącego wartości 
inwestycji infrastrukturalnych, w przeliczeniu na 1 miesz-
kańca, oraz o zakwalifikowaniu przez ranking ,,Rzeczypo-
spolitej” staszowskiego szpitala do ,,złotej setki” szpitali 
w kraju, (czyt. na s. 6).

Przed zamknięciem obrad, radni poruszyli także pro-
blem przebudowy drogi wojewódzkiej Staszów-Połaniac, 
budowy mostu na Wiśle oraz perspektyw przebudowy 
drogi wojewódzkiej Staszów-Osiek. Dyskusję, dotyczącą 
,,spraw różnych”, zakończono omówieniem problemu 
pełnienia całodobowych dyżurów, przez wyznaczone 
apteki na terenie Połańca. Tekst i foto: Jan Mazanka

Pierwszy, jednogłośnie przyjęty projekt uchwały, doty-
czył zmian w ,,Wieloletniej Prognozie Finansowej Powiatu 
na lata 2011-2019”. Kolejne, przegłosowane projekty 
uchwał, dotyczyły: zmian w budżecie powiatu na 2011 
rok, zaciągnięcia kredytu długoterminowego, przyjęcia 
zasad finansowania z budżetu powiatu staszowskiego 
zadań dotyczących ochrony środowiska i gospodarki 
wodnej, a także zmian w składzie Komisji Infrastruktury, 
Rolnictwa i Promocji Powiatu, z powodu rezygnacji w pra-
cach tej komisji radnego Adama Siekierskiego. 

Po przegłosowaniu wszystkich projektów uchwał 
przewodniczący Damian Sierant poinformował radnych 
o wyniku analiz oświadczeń majątkowych za 2010 rok, 
złożonych przez: radnych powiatu, członków Zarządu 
Powiatu, sekretarza powiatu, skarbnika, kierowników 
jednostek organizacyjnych powiatu oraz osoby wydające 
decyzje administracyjne w imieniu starosty. Jak wynikało 
z przekazanych informacji, wszystkie oświadczenia zostały 
złożone w terminie, a ich porównanie z oświadczeniami 
roku ubiegłego, nie wykazało żadnych nieprawidłowości. 

Następnie sprawozdanie z prac Zarządu Powiatu 
w okresie między sesjami, złożył jego przewodniczący sta-
rosta Andrzej Kruzel. 

Punkty porządku obrad: ,,interpelacje i zapytania 
radnych” oraz ,,wolne wnioski”, zdominowały sprawy 
dotyczące rozpoczętej pracy nad budżetem powiatu na 
rok przyszły oraz prognozowanej sytuacji finansowej 
na lata następne. Jak stwierdził starosta Andrzej Kruzel, 

Sesja poświęcona finansom i ochronie środowiska
W czwartek, 27 października br., odbyła się 18. sesja Rady Powiatu w Staszowie. Po otwarciu obrad przez prze-

wodniczącego Rady Damiana Sieranta i stwierdzeniu quorum, do porządku obrad, w imieniu Zarządu Powiatu, 
projekt uchwały dotyczący zmian składu osobowego Komisji Infrastruktury, zgłosił starosta Andrzej Kruzel.

Starosta staszowski Andrzej Kruzel odpowiadał na pytania dotyczące bieżących 
spraw powiatu, z lewej: wicestarosta Michał Skotnicki.

Prezydium Rady Powiatu w komplecie, od lewej: wiceprzewodniczący Jerzy 
Chudy, przewodniczący Damian Sierant i wiceprzewodnicząca Lucyna Kozoduj.

Radni powiatu staszowskiego przegłosowują kolejny projekt uchwały.
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W ran-
k i n g u 
b r a n e 
są pod 
u w a g ę 
w y d a t k i 
na rozwój 
infrastruk-
tury tech-
n i c z n e j , 
w przeli-
czeniu na 
j e d n e g o 
mieszkańca, 
liczone jako średnia z ostatnich 
trzech lat. Tym razem oceniano 
lata 2008–2010, w których powiat 
staszowski został sklasyfikowany 
na IV miejscu na 314 powiatów 
ziemskich w Polsce. Wpływ na uzy-
skane tak wysokiego miejsca w kla-
syfikacji, miała przede wszystkim 
konsekwentna realizacja programu 
modernizacji dróg powiatowych, 
o łącznej wartości ponad 80 mln zł. 
Dzięki temu wykonano moderniza-
cję lub remont dróg powiatowych 
o łącznej długości prawie 280 km, 

na 480 km 
dróg, jakie są 
w zarządzie 
p o w i a t u . 
We wspo-
m n i a n y m 
r a n k i n g u 
powiat sta-
szowski za 
lata 2007–
2009 plaso-
wał się na V miejscu, a w latach 
2006–2008 na XI miejscu.

Stosowny dyplom, potwierdza-
jący zajęcie IV miejsca w ostat-

Dyplom, potwierdzający zajęcie IV miejsca w skali kraju, w rankingu inwestycyjnym samorządów za lata 2008 – 2010 w kategorii ,,powiat”,
starosta staszowski Andrzej Kruzel odebrał w Warszawie.

POWIAT W KRAJOWEJ CZOŁÓWCE „WSPÓLNOTY”
W rankingu tygodnika „Wspólnota”, oceniającego wydatki samorządów na infrastrukturę, powiat staszow-

ski od lat plasuje się w krajowej czołówce.

nim rankingu, starosta staszowski 
Andrzej Kruzel odebrał w Warsza-
wie, podczas uroczystej gali, jaka 
odbyła się w dniu 12 października br.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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POWIAT STASZOWSKI PONOWNIE W CZOŁÓWCE KRAJOWEJ

STASZOWSKI SZPITAL W „ZŁOTEJ SETCE” „RZECZPOSPOLITEJ”
Jak podał, w dniu 17 października br., dziennik ,,Rzecz-

pospolita”, staszowski szpital został finalistą Ogólnopol-
skiego Rankingu Szpitali w kategorii zabiegowych szpi-
tali publicznych – wyspecjalizowanych i onkologicznych, 
zdobywając 726 punktów na 1000 możliwych. Najlepszy 
w tym roku, Szpital im. Jana Pawła II w Zamościu, otrzy-
mał 910 punktów. Ocenie poddano: zarządzanie szpita-
lem, jakość opieki medycznej i usług, komfort pobytu, 
zdarzenia niepożądane i skargi oraz uzyskane certyfikaty. 
Samodzielny Publiczny Zespół Zakładów Opieki Zdrowot-

nej w Staszowie, zajmując 69. miejsce w ,,złotej setce 
krajowej” wyprzedził m.in. 

Szpital Uniwersytecki 
w Bydgoszczy, Szpi-
tal Kliniczny Uniwer-
sytetu Medycznego 
w Poznaniu, Pomorskie 
Centrum Traumatolo-
gii i kilka szpitali woje-
wódzkich. Uroczyste 
wręczenie dyplomów, 
z udziałem dyrektora 
SPZZOZ w Staszowie 
dr. n. med. Marka Tom-
barkiewicza, odbyło się 
w warszawskiej siedzi-
bie ,,Rzeczypospolitej” 
w dniu 17 października 
br.

Zgłoszenie każdego samorządu oceniało niezależnie 
od siebie troje recenzentów – członków komisji konkur-
sowej, w której zasiedli wybitni przedstawiciele świata 
polskiej nauki, specjalizujący się w problematyce rozwoju 
systemu edukacji i promocji szkolnictwa. Komisji konkur-
sowej przewodniczył prof. dr hab. Dariusz Rott – członek 
Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego, wykładowca Uni-
wersytetu Śląskiego, rzeczoznawca Ministerstwa Eduka-
cji Narodowej. Każdy z recenzentów przyznawał uczest-
nikowi konkursu od 0 do 50 punktów. Komisja konkur-
sowa oceniała w szczególności skalę i jakość wsparcia 
samorządu na rzecz rozwoju infrastruktury edukacyjnej, 
skuteczność w pozyskiwaniu środków zewnętrznych na 
rozwój edukacji i szkolnictwa, innowacyjność i orygi-
nalność działań w sferze rozwoju edukacji oraz jakość 
oferty edukacyjnej gminy czy powiatu.

Wyróżnienia i certyfikaty przyznano w 5 katego-
riach:
- gmina do 20.000 mieszkańców (31 certyfikatów),
- gmina o liczbie mieszkańców od 20.001 do 50.000 (19 

certyfikatów),

We wtorek, 29 listopada br., 58 gmin i 10 powiatów z całej Polski odebrało certyfikaty „Samorządowy Lider 
Edukacji”, przyznane przez Fundację Rozwoju Edukacji i Szkolnictwa Wyższego. Gala finałowa I edycji konkursu 
odbyła się w auli Collegium Novum Uniwersytetu Jagiellońskiego w Krakowie. Patronat nad projektem objął 
Parlament Europejski. Powiat staszowski na gali reprezentowali: przewodniczący Rady Powiatu Damian Sierant 
i starosta Andrzej Kruzel.

Wśród zaproszonych samorządowców, którzy do Krakowa zjechali z całej Polski, 
byli: przewodniczący Rady Powiatu w Staszowie Damian Sierant i starosta 

staszowski Andrzej Kruzel.

- gmina o liczbie mieszkańców od 50.001 do 100.000
(3 certyfikaty),

Tekst: Jan Mazanka
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Uroczyste wręczenie  statuetek i certyfikatów „Samorządowy Lider Edukacji”, odbyło się w zabytkowych wnętrzach auli Collegium Novum Uniwersytetu Jagiellońskiego 
w Krakowie. 

- gmina o liczbie mieszkańców powyżej 100.000 (5 cer-
tyfikatów),

- powiaty  (10 certyfikatów).
Oprócz powiatu staszowskiego, wśród uhonorowa-

nej ,,10”, znalazły się jeszcze: powiat będziński, bolesła-
wiecki, drawski, nowotarski, olecki, ostrowiecki, policki, 
rawicki i  świecki. 

Jest to drugi w ostatnich 2 miesiącach sukces powiatu 
s t a s z o w s k i e g o , 
osiągnięty na 
szczeblu krajo-
wym. W rankingu 
tygodnika „Wspól-
nota”, ocenia-
jącego wydatki 
samorządów na 
infrastrukturę, 
w przeliczeniu 
na 1 mieszkańca 
za okres 2008 - 
2010, powiat 
s t a s z o w s k i 
został skla-
s y f i k o w a n y 
na IV miej-
scu na 314 
p o w i a t ó w 
z i e m s k i c h 
w Polsce 
(czyt. na s. 
5). 

Certyfikat „Samorządowego Lidera Edukacji” w kategorii ,,powiaty” z rąk prezes 
Grażyny Kaczmarczyk, odbiera starosta staszowski Andrzej Kruzel.

O zasadach konkursu na wstępie uroczystości mówiła prezes Fundacji Rozwoju 
Edukacji i Szkolnictwa Wyższego Grażyna Kaczmarczyk.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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finansowe będące w dyspozycji 
Warsztatów, są niewystarcza-
jące na pokrycie podstawowych 
kosztów funkcjonowania tych 
placówek i opłacenia wykwali-
fikowanej kadry niezbędnej do 
realizacji zadań. Zawniosko-
wano o zwiększenie algorytmu 
przypadającego miesięcznie na 
jednego podopiecznego oraz 
o coroczną waloryzację tego 
wskaźnika.

Dłuższą dyskusję, z udzia-
łem wojewody świętokrzy-
skiego Bożentyny Pałki-Ko-
ruby i dyrektor Wydziału Poli-
tyki Społecznej ŚUW Renaty 

Murawskiej, toczono w sprawie przygotowywanej pod 
głosowanie w Sejmie ,,Ustawy o wspieraniu rodziny i sys-
temie pieczy zastępczej”. Wskazywano głównie na nie-
dostateczne zabezpieczenie finansowania zmian wyni-
kających z zapisów w projekcie ustawy, które jak to już 
wielokrotnie bywało w przeszłości, przy okazji przyjęcia 
szeregu innych ustaw, powiaty będą musiały pokrywać 
z własnych budżetów. W związku z powyższym, zapro-
ponowano dokonanie koniecznych zmian w projekcie, 
o co m.in. zabiegać będzie, obecny na konwencie ekspert 
Związku Powiatów Polskich Ludwik Węgrzyn, były staro-
sta bocheński.

Za stołem prezydialnym konwentu, od lewej: Beata Leszczyńska – zastępca 
dyr. Departamentu Dróg i Mostów w Ministerstwie Transportu, Budownictwa 
i Gospodarki Morskiej, wiceprzewodniczący konwentu, starosta ostrowiecki 

dr Zdzisław Kałamaga, wojewoda świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba, 
przewodniczący konwentu, starosta jędrzejowski Edmund Kaczmarek, ekspert 

Związku Powiatów Polskich Ludwik Węgrzyn – były starosta bocheński 
i przewodniczący Związku Powiatów Polskich, członek Zarządu Województwa 

Świętokrzyskiego Kazimierz Kotowski, były starosta opatowski i przewodniczący 
Związku Powiatów Polskich oraz Jan Maćkowiak – członek Zarządu Województwa 

Świętokrzyskiego.

Od lewej: starosta opatowski Bogusław Włodarczyk, starosta starachowicki 
Andrzej Matynia, zastępca dyr. Departamentu Infrastruktury w Urzędzie 

Marszałkowskim Województwa Świętokrzyskiego Cezary Błach, wicestarosta 
skarżyski Waldemar Mazur, starosta sandomierski Stanisław Masternak, starosta 

kazimierski Jan Nowak, starosta buski Jerzy Kolarz, starosta włoszczowski 
Zbigniew Matuśkiewicz, starosta staszowski Andrzej Kruzel, starosta ostrowiecki 

dr Zdzisław Kałamaga i starosta jędrzejowski Edmund Kaczmarek.

Po powitaniu przez przewodniczącego konwentu, sta-
rostę jędrzejowskiego Edmunda Kaczmarka, wszystkich 
starostów przybyłych na obrady oraz zaproszonych gości, 
starosta staszowski Andrzej Kruzel przedstawił charak-
terystykę ziemi staszowskiej, począwszy od jej zabytków 
i przeszłości historycznej, po dzień dzisiejszy. Specjalnie 
przygotowana prezentacja multimedialna zawierała, 
oprócz oferty turystycznej, kulturowej i oświatowej, szereg 
informacji i zdjęć dotyczących gospodarki, głównych pra-
codawców oraz najważniejszych inwestycji realizowanych 
przez władze powiatu staszowskiego.

Dyskusję nad zadaniami powiatów, w świetle zmie-
niających się przepisów i ustaw, rozpoczęto od omówie-
nia wyzwań stojących przed powiatami wynikającymi 
z ustawy o publicznym transporcie zbiorowym, z dnia 
16 grudnia 2010 roku. Wyjaśnień w powyższej sprawie 
udzielił Cezary Błach – zastępca dyr. Departamentu Infra-
struktury Urzędu Marszałkowskiego w Kielcach.

Drugi z omawianych tematów, dotyczył finansowa-
nia ze środków PFRON Warsztatów Terapii Zajęciowej. 
W pisemnym stanowisku przyjętym w tej sprawie, zwró-
cono uwagę na fakt, że w związku z rosnącą inflacją, środki 

Z obrad konwentu starostów
W piątek 9 grudnia br., starostowie powiatów województwa świętokrzyskiego, spotkali się w Staszowie na 

swoim kolejnym konwencie, w celu przedyskutowana najpilniejszych spraw dotyczących działalności powia-
tów. Potrzeba zwołania konwentu, wynikała między innymi z planów pilnego przegłosowania w Sejmie, jeszcze 
w tym roku, ustaw regulujących na najbliższe lata wiele spraw, które do pilnego załatwienia zgłosił w swoim 
ekspoze premier Donald Tusk.

Od lewej: starosta konecki Bogdan Soboń, starosta pińczowski Jan Moskwa, 
wicestarosta staszowski Michał Skotnicki, członek Zarządu Powiatu Kieleckiego 

Michał Godowski, wiceprezes Fundacji ,,Odzyskaj Środowisko” Stanisław 
Wyrozumski i Marta Szczecińska – pracownik Fundacji.

Starostowie powiatów województwa świętokrzyskiego podczas obrad.

Starosta Andrzej Kruzel przybliżył 
gościom charakterystykę 

historyczną i gospodarczą powiatu 
staszowskiego.
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Tekst i foto: Jan Mazanka

Pod koniec obrad, o perspektywach korzystania 
w najbliższych miesiącach z funduszy unijnych, poinfor-
mował starostów członek Zarządu Województwa Świę-

Wicedyrektor Departamentu 
Infrastruktury w Urzędzie 

Marszałkowskim Cezary Błach 
zreferował główne założenia ustawy 
o publicznym transporcie zbiorowym.

Dyr. Lech Ryszewski przedstawił 
możliwości powołania ,,Samorządowej 

Sieci Audytorskiej”, jako tańszej 
formy realizacji zadań z zakresu 

bezpieczeństwa urzędów.

Pod koniec obrad, wiceprzewodniczący konwentu, starosta ostrowiecki
dr Zdzisław Kałamaga, zaproponował wypracowanie jednolitego stanowiska 

w sprawie pomocy finansowej powiatów dla zadania odbudowy wieży kościelnej 
klasztoru na Świętym Krzyżu.

Członkowie Zarządu Województwa Świętokrzyskiego obecni na obradach 
konwentu: Kazimierz Kotowski i Jan Maćkowiak.

Zasady podziału rezerwy ogólnej na 
zadania drogowe w 2012 r., przedstawiła 

Beata Leszczyńska – zastępca dyr. 
Departamentu Dróg i Mostów 

w Ministerstwie Transportu, Budownictwa 
i Gospodarki Morskiej.

Obecna na konwencie świętokrzyska kurator oświaty Małgorzata Muzoł, 
poruszyła temat przyznawania uczniom pomocy materialnej oraz potrzebę 

aktualizowania informacji dotyczących uczniów niepełnosprawnych.

Negatywną opinię o projekcie ustawy, wygłosił ekspert Związku Powiatów 
Polskich Ludwik Węgrzyn.

Na temat nowej ustawy ,,O wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej” 
mówiła dyrektor Wydziału Polityki Społecznej ŚUW Renata Murawska.

Wojewoda Bożentyna Pałka-Koruba, korzystając z okazji, poprosiła o sprawdzenie 
działania dodatkowych źródeł zasilania w szpitalach, na wypadek ewentualnych 

przerw w dostawach prądu, a także zwróciła uwagę na konieczność 
przestrzegania terminów rozliczeń z otrzymanych dotacji.

Marta Szczecińska z Fundacji 
,,Odzyskaj Środowisko” zapowiedziała 

swoje wystąpienie na następnym 
konwencie starostów, dotyczące 

zbiórki odpadów niebezpiecznych.

tokrzyskiego Kazimierz Kotowski, zwracając uwagę na 
potrzebę zaplanowania w przyszłorocznych budżetach, 
wymaganych środków własnych, będących warunkiem 
skorzystania z szeregu dofinansowań.
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Gospodarzem spotkania był rektor uczelni dr Andrzej 
Błachut, który serdecznie powitał wszystkich przybyłych, 
na czele z gościem honorowym, ambasadorem nadzwy-
czajnym i pełnomocnym Ukrainy w Polsce prof. dr hab. 
Markijanem Malskym. Pan ambasador wygłosił pierwszy 
referat, w którym przybliżył zebranym całą drogę, jaką 
Ukraina przeszła w minionym dwudziestoleciu, od zara-
nia tworzenia zrębów niepodległego państwa, do dnia 
dzisiejszego, kiedy to być może już w dniu 19 grudnia 
br. w Kijowie, zostanie podpisana umowa stowarzysze-
niowa Ukrainy z Unią Europejską. Ambasador Markijan 
Malskyj zwrócił szczególną uwagę na przemiany, jakie 
zachodzą w Ukrainie, czyniące z tego państwa kraj o stan-
dardach europejskich, jak również na potrzebę wspólnie 
z Polską, stworzenia w Europie środkowej strefy pokoju. 
,,Mądry spór jest solą demokracji”, tak ambasador sko-

mentował aktualną sytu-
ację wewnętrzną Ukrainy, 
która w niełatwej sytuacji 
ekonomicznej próbuje 
łagodzić wewnętrzne 
konflikty, szukając opty-
malnych rozwiązań, na 
miarę swoich możliwo-
ści. Ambasador Markijan 
Malskyj, kończąc swoje 
wystąpienie, podziękował 
za pomoc, jaką państwo 
i naród ukraiński otrzy-
mują na drodze swoich 
przemian ze strony brat-

,,XX lecie niepodległości Ukrainy, a perspektywa wstąpienia do Unii Europejskiej”, to tytuł seminarium, jakie 
w sobotę 10 grudnia br., odbyło się w auli Wyższej Szkoły Umiejętności im. Stanisława Staszica w Kielcach.

Seminarium, cieszące się dużym zainteresowaniem studentów i kielczan, odbyło 
się w auli WSU im. Stanisława Staszica w Kielcach.

Jedno z pytań, skierowane do ambasadora Markijana Malskyego, dotyczyło 
rzekomego podziału na Ukrainę wschodnią i zachodnią, co ambasador uznał 

zasadniczo za wymysł mediów i polityków. W środku prof. dr hab. Ihor 
Hrabynskyy, z prawej: dr Ihor Zinko. 

List od wojewody świętokrzyskiego 
Bożentyny Pałki-Koruby, skierowany 

do ambasadora Markijana 
Malskyego, odczytała dyr. Wydziału 

Prawnego, Nadzoru i Kontroli Joanna 
Wiśniewska-Martynowicz.

Dr Ihor Zinko, także ze Lwowa, 
przedstawił kulturowe aspekty 

w polityce zagranicznej Ukrainy.

Przemawia poseł do Parlamentu Europejskiego Jacek Włosowicz.

Prof. dr hab. Ihor Hrabynskyy ze 
Lwowa mówił na temat przeobrażeń 
w sferze ekonomii i gospodarki, jakie 
miały miejsce na Ukrainie w minionym 

dwudziestoleciu.

W imieniu eurodeputowanego 
Bogusława Sonika wystąpił asystent 

Karol Wilczyński.

Pierwszy referat wygłosił ambasador 
nadzwyczajny i pełnomocny Ukrainy 

w Polsce prof. dr hab. Markijan 
Malskyj.

Rektor Wyższej Szkoły Umiejętności 
w Kielcach wita wszystkich przybyłych na 

seminarium.

niej Polski. Jest to nadzwyczaj ważna pomoc, bez względu 
na szczebel administracji, czy rodzaj instytucji, skąd 
pochodzi – stwierdził ambasador Malskyj.

Swoją wieloletnią współpracę 
z Ukrainą wspominał przewodniczący 
Rady Miejskiej Skarżyska Eugeniusz 

Cichoń.

UKRAINA KROCZY KU EUROPIE
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Naczelnik Wydziału Promocji i Współpracy z Zagranicą w Starostwie staszowskim Jan 
Mazanka, w imieniu starosty Andrzeja Kruzla, podziękował ambasadorowi Markijanowi 

Malskyemu za pisemne poparcie wniosku do programu ,,Polska Pomoc Rozwojowa 2012” 
Ministerstwa Spraw Zagranicznych w Warszawie. Wniosek został złożony w Ministerstwie, 

w dniu 6 grudnia br, czyt. na następnej stronie.

Dwa kolejne wystąpienia ukraińskich gości dotyczyły: ,,Pro-
blemów i priorytetów w rozwoju gospodarki Ukrainy w latach 
1991 – 2011” – omówił prof. dr hab. Ihor Hrabynskyy ze Lwowa 
oraz ,,Kulturowego wymiaru polityki zagranicznej Ukrainy” – zre-
ferował dr Ihor Zinko, także ze Lwowa.

W programie seminarium przewidziano także jeden referat ze 
strony polskiej, który miał wygłosić poseł do Parlamentu Europej-
skiego Bogusław Sonik, który jednak z powodów zawodowych 
nie mógł przyjechać do Kielc. W imieniu eurodeputowanego, na 
temat ,,Partnerstwa wschodniego ku europejskiej wspólnocie 
demokracji, dobrobytu i silniejszego społeczeństwa obywatel-
skiego” mówił asystent Karol Wilczyński. Dyskusja i pytania, kie-
rowane głównie do ambasadora Markijana Malskyego, zakoń-
czyły blisko 4-godzinne spotkanie.

Z pewnością europejskie dążenia 
władz obwodu winnickiego, powo-
dują że region ten staje się jeszcze 
bardziej atrakcyjnym partnerem we 
współpracy wzajemnej, niż dotych-
czas. Otwiera to znacznie szersze pole 
do współpracy, również w obszarze 
pozyskiwania niezbędnych funduszy, 
szczególnie w perspektywie rychłego 
podpisania umowy stowarzyszenio-
wej Ukrainy z UE, co może się stać 
jeszcze w tym roku, być może w dniu 
19 grudnia br. w Kijowie.

 Foto z lewej, z pobytu delegacji winnickiej w Szwajcarii, 
z prawej strony z ambasadorem Ukrainy w tym kraju Igorem 

Dirom. Komentarz przewodniczącego Rady Obwodu Win-
nickiego Sergieja Tatusjaka (na niebieskim tle) ,,Nam trzeba 

zmienić własną świadomość”.
- Jednym z zadań naszej wizyty w instytucjach europejskich 
było znalezienie partnerów dla Rady Obwodowej, stowarzy-
szeń i organizacji społecznych, a dla biznesu – inwestorów. 
Stawialiśmy sobie za cel zapoznanie się z instytucjami Rady 

Europy i Parlamentu Europejskiego. To umożliwi nam 
łatwiejsze rozwiązywanie trudnych zadań poprzez projekty, 

szczególnie w ramach programu „Partnerstwo wschod-
nie”. Nasz przyjazd – to jeszcze jeden sygnał dla Europej-
czyków, że jesteśmy gotowi do współpracy z krajami UE 
na różnych poziomach – od lokalnego po państwowy.

Niestety, mamy różnice na tle ustawodawstwa. To hamuje 
rozwój współpracy. Nasze państwo ratyfikowało Euro-

pejską Kartę Samorządu Lokalnego, ale nie dostosowało 
prawa do standardów europejskich. Po rozmowie z 

dyplomatami i przedstawicielami instytucji europejskich 
poczułem impuls do dalszych działań w kwestii integracji 
europejskiej. Jednocześnie zrozumiałem, jakie wyzwania 

na nas czekają. Daliśmy o sobie znać w Parlamencie 
Europejskim i w Radzie Europy oraz w instytucjach, 

gdzie największą wagę przykłada się do rozwoju samo-
rządu lokalnego, ochrony praw człowieka i wzmocnie-

niu demokracji.

 ,,W Brukseli będzie winnickie przedstawicielstwo”. 
Na zdjęciu powyżej, członkowie winnickiej delegacji 

podczas obrad ,,okrągłego stołu”, w czasie 
posiedzenia Komitetu Regionów Unii Europejskiej 

w Brukseli. U dołu, poparcie i uznanie dla winniczan 
za ich działania proeuropejskie od deputowanych 
do Rady Najwyższej Ukrainy: Olega Zarubińskiego 

i Wiktora Korża.

Z listopadowego wydania miesięcznika Rady 
Najwyższej Ukrainy, dowiadujemy się, że liderem 

naszych wschodnich sąsiadów w drodze do 
Unii Europejskiej jest Winnica. ,,Pierwsza w Unii 

Europejskiej – Winnica”, głosi jedna z pięciu 
zapowiedzi artykułów na pierwszej stronie. 

Okładka poświęcona ukończeniu budowy stadionu 
we Lwowie, w związku z Euro 2012.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Tekst: Jan Mazanka

OBWÓD WINNICKI STAWIANY ZA WZÓR

,,Winnicka społeczność maszeruje do Europy”, 
,,Winniczyzna okno na Europę”, ,,Na poziomie 
regionów doświadczenia większe niż w samym 

rządzie”, to przewodnie hasła tej strony. Na zdjęciu, 
od lewej: minister spraw zagranicznych Ukrainy 
Konstantin Griszczenko i przewodniczący Rady 

Obwodu Winnickiego Sergiej Tatusjak z delegacją, 
podczas ceremonii rozpoczęcia prezentacji obwodu 

winnickiego w Radzie Europy w Strasburgu. 

Całość artykułu, dostępna dla zainteresowanych 
w Wydziale Promocji i Współpracy z Zagranicą, w Sta-
rostwie Powiatowym w Staszowie. 
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Tekst i foto: Ewelina Walczak

Bo do tanga trzeba... trojga

W okresie pewnej stagnacji, a nawet odczuwalnego 
zmniejszania się możliwości pozyskiwania środków na 
realizację różnego rodzaju inicjatyw, postanowiono wspól-
nie ubiegać się o fundusze, wykorzystując przy tym swoje 
dotychczasowe, różniące się niekiedy, doświadczenia. Efek-
tem parodniowych działań jest już pierwszy projekt, jaki 
w dniu 6 grudnia br., został złożony do programu Minister-
stwa Spraw Zagranicznych RP ,,Polska Pomoc Rozwojowa 
2012”.

Sam projekt, zgodnie z regulaminem programu, zakłada 
przeszkolenie i pomoc organizacyjną dla 40 bezrobotnych 
kobiet obwodu winnickiego, które zamierzają założyć 
własne firmy. Zaplanowano również tygodniową wizytę 
w Polsce, w celu zapoznania się z doświadczeniami kobiet, 
które z sukcesem prowadzą własne firmy w naszym woje-
wództwie. Być może, dojdzie przy okazji, do nawiązania 
bliższej współpracy. Jednym z zaplanowanych efektów 
projektu jest także utworzenie, w strukturach Stowarzy-
szenia ,,Ukraina-Polska-Niemcy”, Biura Aktywności Gospo-

darczej, z którego usług 
będą mogli korzystać 
wszyscy, którzy potrze-
bują prawnej lub organi-
zacyjnej pomocy w pro-
wadzeniu działalności 
biznesowej, na terenie 
obwodu winnickiego. 
Oferta skierowana jest 
również do polskich 
przedsiębiorców, którzy 
wzorem ,,Ekoplonu” S.A. 
z Grabek Dużych, zechcą 
prowadzić swoje interesy 
na tamtejszym rynku. 

Sam program naszego 
MSZ ,,Polska Pomoc Roz-
wojowa 2012” spotkał 
się w Winnicy ze szcze-
rym zainteresowaniem, 

które przejawiło się w poświęceniu temu tematowi, jednej 
z porannych audycji TV pt. ,,Budzimy się razem”. Zaprosze-
nie do programu stworzyło możliwość nie tylko promocji 
inicjatyw polskiego Ministerstwa Spraw Zagranicznych, ale 
także atrakcji ziemi staszowskiej, w szczególności oferty 

Pocztówka z Winnicy - z lewej przed Urzędem Miejskim urządzono nowe 
trawniki. Z prawej - ulica Soborna, po prawej Urząd Obwodowy, odpowiednik 

naszego Urzędu Marszałkowskiego.

Zasadniczą pracę przygotowania projektu, ze strony Stowarzyszenia ,,Ukraina-
Polska-Niemcy”, wykonał jego wiceprzewodniczący Andrej Kavunec.

Spotkanie z prezydentem Winnicy Vołodymyrem 
Grojsmanem dało okazję do przekazania listu, 

od starosty staszowskiego Andrzeja Kruzla, 
z gratulacjami z tytułu odznaczenia prezydenta 

Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski, 
co miało miejsce w Ambasadzie RP w Kijowie, 
w połowie listopada br. Prezydent Vołodymyr 

Grojsman udzielił pisemnego poparcia dla 
projektu aktywizacji bezrobotnych kobiet 

obwodu winnickiego.

Naczelnik Jan Mazanka wręczył przewodniczącemu Sergiejowi Tatusjakowi 
pisemne podziękowanie od starosty Andrzeja Kruzla, za życzenia przesłane 

władzom powiatu staszowskiego i wszystkim jego mieszkańcom z okazji
93. rocznicy odzyskania niepodległości.

Program wspierania inicjatyw w innych krajach przez polskie MSZ, w tym na 
Ukrainie, był tematem spotkania z udziałem pracowników Urzędu Obwodowego 
w Winnicy, które prowadził przewodniczący Rady Obwodowej Sergiej Tatusjak, 

pierwszy z prawej. Zasady programu omówił naczelnik Wydziału Promocji 
i Współpracy Zagranicznej w Starostwie staszowskim Jan Mazanka, drugi z lewej.

Trzy podmioty: Koneckie Stowarzyszenie Wspierania Przedsiębiorczości, Starostwo Powiatowe w Staszowie 
i Stowarzyszenie ,,Ukraina-Polska-Niemcy” w Winnicy na Ukrainie, rozpoczęły w połowie listopada br., wza-
jemną współpracę w obszarze pozyskiwania funduszy na realizację inicjatyw we współpracy zagranicznej. 

turystycznej. Audycja pozwoliła także, na zaprezentowanie 
szerszej ukraińskiej widowni, dotychczasowego dorobku 
powiatu staszowskiego we współpracy z partnerami 
obwodu winnickiego. Audycję ukraińskiej TV, można obej-
rzeć na www.staszowski.eu.
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Barbórka 2011

W piątek, 2 grudnia br., miała miejsce oficjalna aka-
demia, jaka odbyła się, podobnie jak w roku ubiegłym, 
w salach Hotelu ,,Lord” w Staszowie. Prezydenta RP 
reprezentował minister Krzysztof Hubert Łaszkiewicz, 
a ministra gospodarki Bożenna Kita – główny specjalista 
w Departamencie Górnictwa Ministerstwa Gospodarki. 
Obecnych było 3 posłów na Sejm RP: Marzena Okła-Drew-
nowicz, Mirosław Pawlak i Lucjan Pietrzczyk. Władze 
wojewódzkie reprezentowała wojewoda Bożentyna Pał-
ka-Koruba i członek Zarządu Województwa Świętokrzy-
skiego Kazimierz Kotowski. Nie zabrakło przedstawicieli 
władz powiatu staszowskiego oraz gmin, w osobach: 
przewodniczącego Rady Powiatu w Staszowie Damiana 
Sieranta, starosty staszowskiego Andrzeja Kruzla, wice-
starosty Michała Skotnickiego, burmistrza miasta i gminy 
Staszów Romualda Garczewskiego, zastępcy burmistrza 
Henryki Markowskiej, wójta gminy Rytwiany Grzegorza 
Forkasiewicza i wójta gminy Tuczępy Marka Kaczmarka. 
Jak co roku, dopisali także przedstawiciele firm i urzędów 
współpracujących z ,,Siarkopolem”, którzy przyjechali do 
Staszowa, niemalże z terenu całej Polski.

Akademię otworzył i prowadził zastępca dyrektora 
Kopalni Siarki w Osieku Grzegorz Kalina. Zamiast wysłu-
chania oficjalnego wystąpienia, prezes, dyrektor gene-
ralny KiZChS ,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie Marian Koso-
wicz zaproponował wszystkim zebranym, obejrzenie 
prezentacji multimedialnej na temat historii powstania 
,,Siarkopolu” oraz aktualnej sytuacji w Spółce. Prezenta-
cja, zawierająca wiele ciekawych archiwalnych zdjęć oraz 
informacji, dotyczących wydobycia i przetwórstwa siarki, 
została nagrodzona oklaskami. 

Jak zwykle wręczono szereg odznaczeń państwowych 
i resortowych, okolicznościowych medali oraz nagród 
i wyróżnień.

Złotymi medalami ,,Za długoletnią służbę”, które 
wręczyli: minister w Kancelarii Prezydenta RP Krzysztof 
Hubert Łaszkiewicz i wojewoda Bożentyna Pałka-Koruba 
oraz prezes Marian Kosowicz, uhonorowano: Edwarda 
Barańskiego, Ryszarda Czerwca, Krzysztofa Gawrona, 
Mariannę Gawron, Stanisława Kaniuka, Tadeusza Kołbuca, 
Leszka Kopacza, Elżbietę Kosztyłę, Elżbietę Kotlarz, Józefa 

Podobnie jak w kopalniach węgla, miedzi, czy innych surowców wydobywanych na terenie kraju, tradycyjną 
,,Barbórkę”, świętowali również pracownicy Kopalń i Zakładów Chemicznych Siarki ,,Siarkopol” S.A. w Grzy-
bowie, a także, z racji wspólnej patronki świętej Barbary, pracownicy Hut Szkła Gospodarczego i Rozdzielni 
Gazu w Staszowie. Uroczystości religijne odbyły się w niedzielę 4 grudnia br., w kościele pw. św. Barbary, gdzie 
o godz. 1700, mszę święta odprawił i homilię wygłosił biskup sandomierski ks. dr Krzysztof Nitkiewicz.

Prezes Marian Kosowicz i minister Krzysztof Łaszkiewicz reprezentujący 
prezydenta RP Bronisława Komorowskiego.

Kwiaty i życzenia od władz miasta i gminy Staszów.

Wśród zaproszonych gości: posłowie na Sejm, przedstawiciele kancelarii 
Prezydenta RP i ministra gospodarki, samorządowcy wszystkich szczebli 

i przedsiębiorcy.

Mszę świętą w kościele pw. św. Barbary w Staszowie odprawił biskup 
sandomierski ks. dr Krzysztof Nitkiewicz, wspólnie z 9 kapłanami.

Zastępca dyr. Kopalni Siarki w Osieku 
Grzegorz Kalina rozpoczyna uroczystą 

akademię barbórkową.

Prezes, dyrektor generalny KiZChS 
,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie 

Marian Kosowicz, po przywitaniu 
gości zaproponował obejrzenie, 

specjalnie na tę okazję przygotowanej, 
prezentacji.

cd. na następnej stronie
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Kowalika, Grażynę Kozieł, Leszka 
Kubickiego, Annę Kudłę, Marka 
Łabęckiego, Mieczysława Łukaw-
skiego, Stanisława Mołasa, Jerzego 
Mormona, Jerzego Ostrowskiego, 
Marka Pietrzela, Krystynę Piwowar-
czyk, Teresę Podolską, Waldemara 
Prokopa, Andrzeja Pruskiego, Jana 
Sajdę, Włodzimierza Sitowskiego, 
Mariana Świerczyńskiego, Andrzeja 
Witka, Romualda Witka, Jana Wój-
cika i Stanisława Lecha Zalewskiego. 
17 osób otrzymało srebrne medale 
,,Za długoletnią służbę”, byli to: 
Wojciech Adamczyk, Dariusz Antecki, 
Dorota Bronicka, Krzysztof Eliasz, 
Maciej Falasa, Kazimierz Gondek, 
Dariusz Grabski, Ewa Karst, Leszek 
Kosik, Jerzy Kozieł, Andrzej Krawiecki, 
Marek Krawiecki, Michał Markiewicz, 
Tomasz Polniak, Zbigniew Strzelecki, 
Janusz Winkler i Józef Zborowski. 
Medale brązowe ,,Za długoletnią 
służbę” otrzymali: Wiesław Anioł, 
Piotr Chmielowiec, Stanisław Janicki, 
Jarosław Kwiatek i Danuta Wielgus.

Honorową odznaką ,,Zasłużony 
dla Górnictwa Rzeczypospolitej 
Polskiej”, wyróżnieni zostali: Jan 
Bednarski, Paweł Binkiewicz, Andrzej 
Grad, Alicja Kordowska-Krawiecka, 
Marian Kosowicz, Stanisław Kozioł, 
Janusz Łosin, Stanisław Piętka, Adam 
Pikul, Andrzej Sinkowski i Edward 
Sosin.

Honorowe czaka górnicze 
Zarząd KiZChS ,,Siarkopol” S.A., 
przyznał w tym roku: Krzysztofowi 
Hubertowi Łaszkiewiczowi z Kance-
larii Prezydenta PR i prezesowi Rady 
Nadzorczej ,,Siarkopolu” Mirosła-
wowi Kwiatkowskiemu.

30 pracowników otrzymało 
odznaki ,,Zasłużony dla Siarki 
w Grzybowie”: Elżbieta Bochenek, 
Kazimiera Czeczot, Urszula Czo-
snek, Józef Dorobek, Andrzej Dyl, 
Stanisław Gozdek, Roman Górnicz, 
Jacek Jaworski, Jerzy Jaworski, Hipo-
lit Kolankowski, Jan Konik, Marek 
Kosiński, Małgorzata Kowalczewska, 
Piotr Miczulis, Elżbieta Mołas, Jacek 
Niedziałkowski, Halina Nowakowska, 
Teresa Paprocka, Leszek Pęczek, Jan 
Rajca, Andrzej Strzyż, Tomasz Sze-
lengiewicz, Andrzej Tomporowski, 
Zbigniew Trela, Halina Węcirz, Halina 
Wojtycha, Marian Wójcik, Mariusz 
Wójtowicz, Ireneusz Wyrazik i Stani-
sław Zawierucha.

Niżej wymienione osoby otrzymały 
odznaki ,,45-lecia ,,Siarkopolu”: 
Marzena Okła-Drewnowicz, Bożen-
tyna Pałka-Koruba, Bożenna Kita, 

Marszałka województwa świętokrzyskiego reprezentował 
członek Zarządu Województwa Kazimierz Kotowski.

Życzenia pracownikom ,,Siarkopolu” składa poseł 
Lucjan Pietrzczyk.Przemawia poseł Mirosław Pawlak.

 Przemawia starosta staszowski Andrzej Kruzel.

 Kwiaty i okolicznościowy adres od władz powiatu staszowskiego.

Marian Jasionowski, Wiesław Gru-
dzień, Piotr Chądzyński, Jerzy Mać-
kowski, Adam Nosowski, Maksymi-
lian Burda, Jerzy Kak, Tadeusz Matliń-
ski, Józef Zdziebko, Wojciech Króli-
kowski, Wojciech Skultecki, Witold 
Szczypiński, Jerzy Dec, Wiesław 
Baran, Edward Barański, Krzysztof 
Bednarski, Tadeusz Blicharz, Wiesław 
Chojna, Czesław Cieślik, Andrzej Cze-

czot, Ryszard Czerwiec, Tadeusz Gad, 
Krzysztof Gawron, Roman Gomuła, 
Józef Jamroży, Jan Kaczmarski, Gra-
żyna Kamińska, Jan Konecki, Alicja 
Kordowska-Krawiecka, Józef Kowa-
lik, Jarosław Kozioł, Marek Krawiecki, 
Zdzisław Krupa, Anna Kudła, Tade-
usz Majcher, Kazimierz Nowakowski, 
Leszek Ptaszkiewicz, Włodzimierz 
Rajca, Zbigniew Rajca, Stefan Rakow-
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Tekst i foto: Jan Mazanka

Kwiaty i okolicznościowy adres od prezesa Tadeusza Wrześniaka, prezesowi 
Marianowi Kosowiczowi wręcza dyr. Jan Frysztak.

Dyr. Jerzy Kak i prezes Marian Kosowicz.

Główny specjalista Bożenna Kita, reprezentująca ministra gospodarki, 
wicepremiera Waldemara Pawlaka, odznacza prezesa Mariana Kosowicza 

honorową odznaką ,,Za zasługi dla górnictwa”.

Odznakę ,,45-lecia KiZChS ,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie” otrzymali m.in.: Witold 
Szczypiński i poseł Marzena Okła-Drewnowicz, …

… prezes ,,Hydrowiertu” Sp. z o.o. w Osieku dr Tadeusz Matliński, …

…główny specjalista w Departamencie Górnictwa Ministerstwa Gospodarki 
Bożenna Kita, …

… oraz prezes ,,Intester” Sp. z o.o. w Dobrowie Wiesław Grudzień.

30 pracowników ,,Siarkopolu”, w tym członek Zarządu Stanisław Lech Zalewski, 
zostało odznaczonych złotymi medalami ,Za długoletnią służbę”.

ski, Edward Sajdak, Marian Stępień, Mirosław Śliwiński, 
Leszek Walasek, Janusz Widanka, Alicja Witek, Stanisław 
Lech Zalewski, Dorota Zybała i Jan Żal.

Honorowymi dyplomami uznania zostali wyróżnieni: 

Edward Barański, Ryszard Czerwiec, Janusz Widanka 
i Anna Kudła.

Po zakończeniu części oficjalnej, wszyscy uczestnicy aka-
demii barbórkowej zostali zaproszeni na biesiadę górniczą.
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Uroczystą sesję otworzył 
i prowadził przewodniczący 
Rady Powiatu w Staszowie 
Damian Sierant. Po wprowa-
dzeniu pocztów sztandarowych: 
powiatu staszowskiego i szkół 
ponadgimnazjalnych odegrano 
hymn państwowy. Przewodni-
czący Damian Sierant powiatał 
gości honorowych: wojewodę 
świętokrzyskiego Bożentynę 
Pałkę-Korubę i świętokrzyską 
kurator oświaty Małgorzatę 
Muzoł oraz pozostałych blisko 
400 uczestników posiedze-
nia: starostę staszowskiego 
Andrzeja Kruzla, wicestarostę 
Michała Skotnickiego, radnych 
powiatu i miasta, burmistrzów 
i wójtów z terenu powiatu, 
a przede wszystkim dyrektorów 
szkół i pedagogów zarówno 
czynnych zawodowo, jak i eme-
rytowanych. 

Zasadnicze przemówienie 
poświęcone sytuacji w oświa-
cie ponadgimnazjalnej powiatu 
staszowskiego wygłosił staro-
sta staszowski Andrzej Kruzel. 
Życzenia pedagogom złożyli 
ponadto: wojewoda Bożen-
tyna Pałka-Koruba, świętokrzy-
ska kurator oświaty Małgorzata 
Muzoł i burmistrz Staszowa 
Romuald Garczewski.

Jak co roku, wręczono 
szereg odznaczeń resortowych 
i nagród. Ceremonię uhonoro-
wania pedagogów szkół i placó-
wek prowadzonych przez powiat 
staszowski poprowadził Tadeusz 
Kardynał – naczelnik Wydziału 
Edukacji, Kultury i Sportu w Sta-
rostwie staszowskim.

Postanowieniem Prezy-
denta Rzeczpospolitej Pol-
skiej z dnia 28 września 2011 
roku, niżej wymienione osoby 
zostały odznaczone:
Złotym Medalem za Długoletnią 

Służbę: Bławat Barbara – pracow-
nik Poradni Psychologiczno–Pe-
dagogicznej w Staszowie, Drózd 
Danuta – dyrektor Przedszkola 
nr 3 w Staszowie, Kuraś Ewa – 

W DNIU ŚWIĘTA PEDAGOGÓW
W piątek, 14 października br. w Auli Zespołu Szkół w Staszowie, odbyła się uroczysta sesja Rady Powiatu 

w Staszowie, zwołana dla uczczenia Dnia Edukacji Narodowej. Tegoroczne obchody powiat zorganizował wspól-
nie z miastem i gminą Staszów, stąd obecność na sali nie tylko burmistrza Romualda Garczewskiego z zastęp-
cami: Henryką Markowską i Tomaszem Fąfarą, ale także radnych Rady Miejskiej na czele z przewodniczącym 
Kryspinem Bednarczykiem.

nauczyciel Zespołu Szkół Ogólnokształcących w Rytwia-
nach, Obcowska Anna – nauczyciel ZS w Połańcu, Sobczyk 
Renata – psycholog Poradni Psychologiczno–Pedagogicz-
nej w Staszowie, Wadowiec Jadwiga i Wołowiec Krystyna 
– nauczyciele Szkoły Podstawowej w Koniemłotach.
Srebrnym Medalem za Długoletnią Służbę: Bilska Justyna 

– nauczyciel Szkoły Podstawowej w Sichowie Dużym, 
Chynek Dorota – nauczyciel Zespołu Szkół Ogólnokształ-
cących w Rytwianach, Czerwiec-Krauze Anna – dyrektor 
Szkoły Podstawowej w Wiązownicy Dużej, Filipowicz 
Wiesława - nauczyciel ZS w Połańcu, Fornal Joanna – 
pracownik Zespołu Szkół nr 2 w Staszowie, Kalinowska 
Ewa – logopeda Poradni Psychologiczno–Pedagogicznej 
w Staszowie, Kapral Renata – nauczyciel Zespołu Szkół 
Ogólnokształcących w Rytwianach, Karwacka Urszula – 
nauczyciel Szkoły Podstawowej w Koniemłotach, Kowalcze 
Bogusław – nauczyciel ZS CKR w Sichowie Dużym, Kutyła 
Urszula – nauczyciel Szkoły Podstawowej w Sichowie 
Dużym, Lasota Anna – nauczyciel Przedszkola w Koniem-
łotach, Mazur Piotr – nauczyciel ZS CKR w Sichowie Dużym, 
Mrówka Włodzimierz – nauczyciel LO w Staszowie, Olek-
siak Elżbieta – nauczyciel LO w Staszowie, Pizur Zdzisław 
– wicedyrektor Zespołu Szkół nr 2 w Staszowie, Skubera 
Grzegorz – nauczyciel LO w Staszowie, Sztaba Elżbieta 
– nauczyciel ZS CKR w Sichowie Dużym, Ślisarz Teresa – 
nauczyciel Szkoły Podstawowej w Koniemłotach, Unge-

W pierwszym rzędzie, od lewej: starosta staszowski Andrzej Kruzel, wojewoda 
świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba, świętokrzyska kurator oświaty Małgorzata 

Muzoł, burmistrz miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski, zastępca 
dyrektora Zespołu Szkół Ekonomicznych w Staszowie Małgorzata Garczewska, 
zastępca burmistrza Staszowa Henryka Markowska i wicestarosta staszowski 

Michał Skotnicki.

Przewodniczący Rady Powiatu 
w Staszowie Damian Sierant wita 

uczestników obrad.

Zasadnicze przemówienie, poświęcone 
sytuacji w oświacie ponadgimnazjalnej 

powiatu staszowskiego, wygłosił 
starosta Andrzej Kruzel.

 Życzenia pedagogom złożył 
burmistrz miasta i gminy Staszów 

Romuald Garczewski. 

Ceremonię odznaczeń poprowadził 
Tadeusz Kardynał – naczelnik Wydziału 
Edukacji, Kultury i Sportu w Starostwie 

staszowskim.

Sesja odbyła się w auli Zespołu Szkół w Staszowie.
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,,Medalem Komisji Edukacji Narodowej” zostali 
uhonorowani m.in.: starosta staszowski Andrzej Kruzel...

...burmistrz Staszowa Romuald Garczewski,...
... a także prezes i właściciel Hut Szkła 
Gospodarczego Tadeusz Wrześniak.

...wicestarosta staszowski Michał Skotnicki...

Pedagodzy odznaczeni Brązowymi Medalami ,,Za długoletnią służbę”.

Pedagodzy odznaczeni Srebrnymi i Brązowymi Medalami ,,Za długoletnią służbę”.

heuer Bernadeta – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej w Koniemłotach, Walas 
Wojciech – nauczyciel Zespołu Szkół 
Ogólnokształcących w Rytwianach, 
Wrona Małgorzata – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej nr 2 w Staszowie, Zdroj-
kowska Barbara – kierownik ZS CKR 
w Sichowie Dużym.
Brązowym Medalem za Długoletnią 

Służbę: Bednarska Ewa – nauczyciel 
Szkoły Podstawowej w Koniemłotach, 
Brożyna Edyta – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej nr 2 w Staszowie, Cho-
dyna Agnieszka – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej nr 2 w Staszowie, Gałek 
Elżbieta – nauczyciel ZS w Połańcu, 
Jaworska Edyta – sekretarz Zespołu 
Szkół nr 2 w Staszowie, Kałamaga 
Marzena – psycholog Poradni Psycho-
logiczno-Pedagogicznej w Staszowie, 
Kardynał Agnieszka – nauczyciel 
Szkoły Podstawowej w Koniemłotach, 
Kos Maria – nauczyciel Gimnazjum nr 
2 w Staszowie, Kowalska Ewa – peda-
gog Poradni Psychologiczno–Pedago-
gicznej w Staszowie, Walczyk–Konat 
Małgorzata – pedagog ZS w Połańcu, 
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Nagrodę Starosty Staszowskiego odbiera dyrektor 
Zespołu Szkół w Staszowie Izydor Grabowski.

Nagrodę Starosty Staszowskiego odbiera zastępca 
dyrektora Zespołu Szkół w Staszowie dr Sławomir Maj.

Dyrektor Zespołu Szkół w Staszowie Jan Ungeheuer 
odbiera Nagrodę Starosty Staszowskiego.

Ziętarska Barbara – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej nr 2 w Staszowie.

Decyzją Ministra Edukacji Naro-
dowej, za szczególne zasługi dla 
oświaty i wychowania „Medal Komi-
sji Edukacji Narodowej” otrzymali: 
Bremer Monika – nauczyciel Gim-
nazjum nr 1 w Staszowie, Brzyszcz 
Małgorzata – nauczyciel Szkoły Pod-
stawowej nr 1 w Staszowie, Cichoń 
Grażyna – nauczyciel Gimnazjum 
w Połańcu, Dorobek-Skórska Barbara 
– nauczyciel Szkoły Podstawowej nr 
2 w Staszowie, Garczewski Romuald 
– burmistrz Miasta i Gminy Staszów, 
Grabka Wiesława – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej w Kurozwękach, Gro-
sicki Wiesław – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej nr 3 w Staszowie, Kar-
dynał Agnieszka – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej w Koniemłotach, Kogut 
Urszula – nauczyciel Zespołu Placó-
wek Oświatowych nr 1 w Staszowie, 
Kruzel Andrzej – starosta staszowski, 
Mazur Mirosława – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej w Połańcu, Myślak 
Maria – nauczyciel Szkoły Podsta-
wowej w Połańcu, Plewa Halina – 
nauczyciel Szkoły Podstawowej nr 2 
w Staszowie, Rożek Danuta – nauczy-
ciel Przedszkola nr 3 w Staszowie, 
Skotnicki Michał – wicestarosta sta-
szowski, Skubera Anna – nauczyciel 
Gimnazjum nr 1 w Staszowie, Stawiń-
ska Katarzyna – nauczyciel Przedszkola 
nr 4 w Staszowie, Szymańska Małgo-
rzata – nauczyciel Szkoły Podstawowej 
nr 1 w Staszowie, Wadowiec Jadwiga 
– nauczyciel Przedszkola w Koniemło-
tach i Wrześniak Tadeusz – właściciel 
Hut Szkła Gospodarczego.

Nagrody Ministra Edukacji Naro-
dowej, za wybitne osiągnięcia 
w pracy dydaktycznej i wychowaw-

czej otrzymali: Karasińska Anna 
– wicedyrektor Zespołu Placówek 
Oświatowych nr 1 Staszowie, Łagosz 
Renata – pedagog Szkoły Podstawo-
wej nr 2 Staszowie, Stawiarz Danuta 
– wicedyrektor Szkoły Podstawowej 
w Połańcu i Wójcik Aniceta – wice-
dyrektor Liceum Ogólnokształcącego 
w Staszowie.

Nagrody Świętokrzyskiego Kura-
tora Oświaty za osiągnięcia w pracy 
dydaktycznej i wychowawczej otrzy-
mali: Guła Halina – nauczyciel Gim-
nazjum nr 1 w Połańcu, Kogut Iwona 
– wicedyrektor Zespołu Placówek 
Oświatowych nr 1 w Staszowie, 
Komór Zdzisław – dyrektor Zespołu 
Szkół Ogólnokształcących w Bogorii, 
Mazur Joanna – wicedyrektor Zespołu 
Szkół Ekonomicznych w Staszowie, 
Poniewierka Marek – nauczyciel 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Staszowie 
i Wójcikowski Grzegorz – wicedyrek-
tor Zespołu Szkół w Połańcu.

Uchwałą Kapituły Odznaki Hono-
rowej Polskiego Czerwonego Krzyża 
z dnia 25 marca 2011 r. Odznaką 
Honorową PCK została wyróżniona: 
Renata Biesiada – nauczyciel Szkoły 
Podstawowej nr 3 w Staszowie.

Nagrody Starosty Staszowskiego, 
za szczególne osiągnięcia w pracy 
dydaktycznej i wychowawczej otrzy-
mali: Jolanta Zdrojkowska - LO 
Staszów, Sławomir Gibowski – LO 
Staszów, Mariusz Ziętarski – LO 
Staszów, Edward Drózd – LO Staszów, 
Hubert Gondek – LO Staszów, Jan 
Ungeheuer – ZSE Staszów, Małgorzata 
Garczewska – ZSE Staszów, Bartosz 
Jabłoński – ZSE Staszów, Agnieszka 
Nowakowska – ZSE Staszów, Izydor 
Grabowski – ZS Staszów, Małgorzata 
Kochanowska – ZS Staszów, Adam 

Tywoniuk – ZS Staszów, Mariusz 
Śledź – ZS Staszów, Mariusz Siłka 
– ZS Staszów, Sławomir Maj – ZS 
Staszów, Stanisław Rogala – ZS Poła-
niec, Dariusz Sokołowski – ZS Poła-
niec, Krzysztof Kazberuk – ZS Poła-
niec, Jerzy Jabczuga – CKP Staszów, 

Pedagodzy i samorządowcy wyróżnieni ,,Medalami Komisji Edukacji Narodowej” przyznanymi przez Ministra Edukacji Narodowej.
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Dyrektorzy i pedagodzy wyróżnieni Nagrodą Burmistrza Miasta i Gminy Staszów.

Dyrektorzy i pedagodzy wyróżnieni Nagrodą Burmistrza Miasta i Gminy Staszów.

Stanisław Wadowski – CKP Staszów, 
Szymon Nowak – CKP Staszów, 
Dariusz Kijanka – CKP Staszów, 
Jadwiga Czapla i Anna Kaczmarczyk 
– Poradnia Psychologiczno-Pedago-
giczna w Staszowie.

Następnie ceremonię uhonoro-
wania pedagogów miasta i gminy 
Staszów poprowadziła kierownik 
Wydziału Oświaty Jolanta Macias.

W imieniu odznaczonych podzię-
kowała Anna Karasińska - zastępca 
dyrektora Zespołu Placówek Oświato-
wych nr I w Staszowie, mówiąc: ,,Zacni 
Goście! Szanowni Państwo! Pragnę 
serdecznie podziękować w imie-
niu nagrodzonych i odznaczonych 
nauczycieli, władz samorządowych, 
przyjaciół i mecenasów oświaty za: • 
dostrzeżenie i docenienie zadań, które 
wypełniamy wierni ideałom nauczy-

W imieniu odznaczonych podziękowała Anna 
Karasińska - zastępca dyrektora Zespołu Placówek 

Oświatowych nr I w Staszowie.

Życzenia i gratulacje pedagogom składa wojewoda 
świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba.

Życzenia i gratulacje pedagogom składa 
świętokrzyski kurator oświaty Małgorzata Muzoł.

cielskim i społecznikowskim, a które 
zawarte są w jednym, ale wymow-
nym słowie: POWOŁANIE; • dostrze-
żenie, że budujemy swoje autorytety, 
które zdobywać można tylko rzetelną 
pracą oraz stawianiem odpowiednich 
wymagań sobie i innym; • doce-
nienie, że nauczyciele i społecznicy 
z pasją odkrywają i rozwijają talenty 
młodego pokolenia, a także kształtują 
serca i umysły młodzieży powierzonej 
nam przez społeczeństwo; • doce-
nienie, że zarządzający samorządami: 
starostowie, burmistrzowie i wój-
towie dbają o rozwój bazy oświato-
wej, doskonalenie warunków nauki 
i pracy; • dostrzeżenie, że jesteśmy 
wszędzie tam, gdzie nas potrzebują. 
Szanowni Państwo! Nagrody i odzna-
czenia, które otrzymaliśmy w świą-

teczny dzień nauczycielskiego stanu 
są symbolem uznania i wdzięczno-
ści. Na pewno staną się dla nas źró-
dłem radości, miłym wspomnieniem, 
chwilą wzruszenia i dowodem satys-
fakcji z rzetelnie wypełnianych obo-
wiązków. Nagrody radują, ale moty-
wują i mobilizują. Zapewniamy, że 
godnie będziemy wypełniać swoje 
powołanie. W naszym nauczycielskim 
i społecznikowskim trudzie: „Ten 
zwycięzca, kto drugiemu da najwię-
cej światła od siebie”.

Po zamknięciu obrad przez prze-
wodniczącego Rady Damiana Sie-
ranta uczestnicy uroczystych obrad 
obejrzeli i wysłuchali koncertu 
zespołu ,,Turnioki”, na który zło-
żyły się w większości utwory muzyki 
góralskiej, w aranżacji zespołu.
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Przemówienie starosty staszo-
wskiego Andrzeja Kruzla wygłoszone 
podczas Uroczystej Sesji Rady Powiatu 
w Staszowie zwołanej w dniu 14 paź-
dziernika br., dla uczczenia Dnia Edu-
kacji Narodowej.

Szanowni Pedagodzy, Dyrektorzy 
i Pracownicy Oświaty! Szanowni Goście! 
Dzień Edukacji Narodowej jest tym dniem 
w roku, kiedy głębiej zastanawiamy się 
nad rolą nauczyciela w edukacji i wycho-
waniu młodego pokolenia. Odpowie-
dzialność za wychowanie i kształcenie 
osobowości młodych ludzi spoczywa na 
różnych podmiotach, a w szczególności, 
a może przede wszystkim, na rodzinie, 
w której się wychowuje. Wśród tych 
podmiotów bardzo ważne miejsce zaj-
muje szkoła i nauczyciel, od którego 
w ogromnej mierze zależy, czy wcho-
dzący w dorosłe życie młodzi ludzie 
będą umieli odnosić sukcesy i cieszyć się 
ze swoich osiągnięć.

To właśnie w edukacji społeczeństwa 
tak bardzo ważna jest postawa, wiedza, 
oddanie i rzetelna realizacja obowiąz-
ków przez nauczycieli, wychowawców 
i pedagogów. To dzięki Państwa ofiarno-
ści i umiłowaniu zawodu kolejne poko-
lenia mogą pogłębiać wiedzę, kształcić 
umysły i szlifować talenty. To również 
od Was młodzi ludzie uczą się jak być 
dobrym obywatelem, pracownikiem, 
a także rodzicem. Jak być po prostu 
dobrym człowiekiem.

Wiem, że jest to zadanie niełatwe, 
które wymaga szczególnych predys-
pozycji, poświęcenia, wiedzy i talentu, 
a przede wszystkim żmudnej i systema-
tycznej pracy. Podejmujecie się zadań 
bardzo wymagających, trudnych i odpo-
wiedzialnych. Pomagacie przezwyciężać 
trudności, motywujecie i wspieracie. 
Dowodem tego jest liczny udział mło-
dzieży w konkursach i olimpiadach i nie-
jednokrotnie bardzo wysokie miejsca, 
stopnie laureatów i finalistów olimpiad, 
a także myślę, że dobre a w wielu przy-
padkach bardzo dobre w naszym powie-
cie wyniki egzaminów zewnętrznych: 
maturalnych i zawodowych. Wszystkim 
wychowawcom i pedagogom składam 
szczególne podziękowania za ogromne 
poświęcenie, zaufanie i oddanie. Za 
to, że jesteście z młodzieżą w chwilach 
zagubienia, czasem nawet osamotnie-
nia. To właśnie Wy, drodzy nauczyciele 
i wychowawcy, macie decydujący wpływ 
na to, jaką drogą w przyszłości podążą 
Wasi wychowankowie. Jak odnajdą się 
w dzisiejszej trudnej rzeczywistości, 
a przede wszystkim jak w przyszłości 
pokierują losami naszej Ojczyzny.

Edukacja młodych pokoleń leży mi 
szczególnie na sercu. Dobrze wykształ-
cona i wychowana młodzież stanowi 
najwyższą wartość każdej społeczności 
i jest nadzieją na lepsze jutro. Ze swojej 
strony pragnę zapewnić, że prioryte-

tem działań obecnego Zarządu Powiatu 
Staszowskiego jak i poprzednich, jest 
ciągłe doskonalenie bazy dydaktyczno–
wychowawczej szkół i placówek oświa-
towych w powiecie. Może powiem nie-
skromnie, lecz w latach 2000 – 2010 
oświata kubaturowa została w pełni 
zmodernizowana, przebudowana 
i wyremontowana. Powstało wiele 
nowych obiektów oświatowych, pra-
cowni i pomieszczeń dydaktycznych, sal 
i obiektów sportowych a w bieżącym 
roku wyremontowane zostały kolejne 
obiekty: pawilon „B” i aula w Zespole 
Szkół w Staszowie, zaadaptowane na 
blok praktycznej nauki, niewykorzysty-
wane przez ostatnich wiele lat pomiesz-
czenia bloku żywieniowego w Zespole 
Szkół w Połańcu, odnowiono sale 
i pomieszczenia w Liceum Ogólnokształ-
cącym w Staszowie i Centrum Kształ-
cenia Praktycznego w Staszowie, a do 
końca tego roku w pełni przygotujemy 
dokumentację na zadanie remontowo 
– inwestycyjne w Zespole Szkół Eko-
nomicznych w Staszowie. Wymienione 
wyżej tegoroczne zadania moderniza-
cyjne i remontowe w obiektach oświa-
towych kosztowały powiat ponad 1 mln 
200 tys. zł. Wielkim wyzwaniem dla 
samorządowców obecnych i poprzed-
nich było rozpoczęcie a teraz dokoń-
czenie i sfinansowanie dużej inwestycji 
oświatowej pn. „Powiatowe Centrum 
Sportowe”. Jest to placówka, która 
uzupełniać będzie bazę dydaktyczno-
sportową największej szkoły ponadgim-
nazjalnej w powiecie - Zespołu Szkół 
w Staszowie, a ponadto służyć będzie 
dzieciom i młodzieży szkół i placówek 
w powiecie staszowskim w celu orga-
nizacji zajęć pozalekcyjnych, sekcji 
sportowych i rozwoju sportu szkol-
nego i wyczynowego. Obiekt ten służyć 
będzie również rozwojowi zdrowego 
i sprawnego społeczeństwa naszego 
powiatu.

Rozumiemy potrzebę otwarcia się 
na świat, poznawania innych kultur, 
korzystania z doświadczeń i dorobku 
narodów, zarówno Europy Zachodniej, 
jak i wschodniej. Szeroką współpracę 
ze swoimi partnerami z krajów zachod-
nich prowadzą od lat wszystkie szkoły 
ponadgimnazjalne, głównie w oparciu 
o projekty Socrates i Socrates Comenius. 
Natomiast Starostwo wyspecjalizowało 
się we współpracy z naszym wschodnim 
sąsiadem – Ukrainą. W tym roku obcho-
dzimy 10-lecie tej współpracy, z której 
w formie wymiany skorzystało ponad 
1250 uczniów z obydwu krajów. W 2010 
roku, w jednym z projektów uczest-
niczyli młodzi staszowscy artyści: Sto-
warzyszenie Przyjaciół Zespołów Arty-
stycznych „Kleks” i Orkiestra Hut Szkła 
Gospodarczego Tadeusza Wrześniaka, 
a od 2007 roku, do realizacji projektów 
zapraszamy także uczniów szkół gimna-

zjalnych. Tak było również i w tym roku, 
kiedy to uczeń gimnazjum nr 2 oraz 
dwóch uczniów gimnazjum nr 1 wzięło 
udział w X Międzynarodowym Festi-
walu Dzieci i Młodzieży, jaki odbył się na 
Krymie. Dodam tylko, że zaproszenie na 
ten festiwal, w którym uczestniczyło po 
1 delegacji z 48 państw świata, otrzy-
maliśmy z Ambasady Ukrainy w War-
szawie. Nasi uczniowie, jako jedyni 
reprezentowali Polskę na tym zlocie, 
a z postawionych im zadań wywiązali 
się znakomicie. Dlatego jestem przeko-
nany, że w niedługim czasie ponownie 
na ten festiwal wyjedziemy, a więcej na 
ten temat możecie państwo przeczy-
tać w specjalnym dodatku do naszego 
wrześniowego kwartalnika.

Szanowni Zebrani! W tym miejscu, 
jako gospodarz powiatu i odpowie-
dzialny za działalność oraz rozwój sta-
szowskiej oświaty, muszę zatrzymać 
się nad wskaźnikami, które rzutować 
będą na jej przyszłość. Przy planowa-
niu zadań edukacyjnych i materialnych 
bardzo ważna jest dynamika wskaź-
ników demograficznych w powiecie, 
a stwierdzić muszę, iż jest ona dla 
naszego regionu niekorzystna i pogłę-
biać się będzie aż do roku 2019/2020. 
Co roku zmniejszać się będzie liczba 
kandydatów do naszych szkół: aktual-
nie w tym roku było 973 a będzie za 7-8 
lat tylko 650. Wpłynie to na wielkość 
zadań edukacyjnych, subwencję oświa-
tową i wydatki na bieżące funkcjono-
wanie oświaty.

Organ zarządzający i samorząd oraz 
Państwo jako nauczyciele, wychowawcy 
i pracownicy oświaty, musimy być przygo-
towani na te ujemne wskaźniki demogra-
fii. Musimy zmienić i urealnić nasze ocze-
kiwania, chęci i zamierzenia, przyjrzeć 
się systemowi organizacyjnemu oświaty 
i dokonać odpowiedzialnych, przemy-
ślanych korekt. Mogę zapewnić, że we 
wszystkich tych działaniach na pewno 
na czołowym miejscu będzie stał uczeń, 
młody człowiek, młode pokolenie.

Szanowni Pedagodzy! Dzisiejszy uro-
czysty dzień, w którym spotykamy się 
w tak licznym gronie, jest doskonałą 
okazją, aby złożyć hołd wdzięczności za 
Wasz codzienny trud, wrażliwość, cierpli-
wość i wyrozumiałość. Życzę Państwu, aby 
w wypełnianiu tej trudnej, ale jednocześnie 
pięknej misji nie zabrakło Wam mądrości 
i roztropności. Aby oddanie i miłość do 
zawodu przyniosły jeszcze lepsze efekty, 
satysfakcję, radość oraz świadomość, że 
budują Państwo fundamenty pomyśl-
nej i lepszej przyszłości. Życzę, aby dzięki 
Waszej pracy najszlachetniejsze wartości 
stały się udziałem młodego pokolenia 
Polaków. Życzę także wielu sukcesów oso-
bistych i zawodowych, uznania i szacunku 
wychowanków oraz miłości i szczęścia 
w życiu rodzinnym. 

Opracował: Jan Mazanka
Foto: Grzegorz Niziałek i Jan Mazanka
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cd. na następnej stronie

Na scenie poczty sztandarowe: powiatu staszowskiego i szkół ponadgimnazjalnych.

W pierwszym rzędzie przedstawiciele władz wojewódzkich, powiatowych i gminnych.

O znaczeniu motywacji uczniów w procesie 
kształcenia i zdobywania wiedzy, na samym 

początku uroczystości mówił starosta staszowski 
Andrzej Kruzel.

Ceremonię wręczenia odznaczeń poprowadził 
naczelnik Tadeusz Kardynał.

W uroczystości udział wzięli 
przedstawiciele władz wojewódzkich, 
powiatowych i gminnych, na czele z: 
wojewodą świętokrzyskim Bożen-
tyną Pałką-Korubą, wicemarszałkiem 
województwa Grzegorzem Świer-
czem, członkiem Zarządu Wojewódz-
twa Kazimierzem Kotowskim, świę-
tokrzyską kurator oświaty Małgo-
rzatą Muzoł, przewodniczącym Rady 
Powiatu w Staszowie Damianem 
Sierantem, starostą staszowskim 
Andrzejem Kruzlem, wicestarostą 
staszowskim Michałem Skotnickim, 
wicestarostą opatowskim Gusta-
wem Saramańskim, wicestarostą 
sandomierskim Wojciechem Dzieciu-
chem, burmistrzem miasta i gminy 
Staszów Romualdem Garczewskim, 
burmistrzem miasta i gminy Poła-
niec Jackiem Tarnowskim i wójtem 
gminy Łubnice Anną Grajko. Oprócz 
wyróżnionych uczniów obecni byli 
także: naczelnicy wydziałów edukacji, 
dyrektorzy szkół, pedagodzy i wycho-
wawcy.

Stypendystą Prezesa Rady Mini-
strów - 258 zł miesięcznie, wypła-
cane przez 10 miesięcy w roku, może 
zostać jeden uczeń z danej szkoły, 
który w wyniku rocznej klasyfikacji 
uzyskał najwyższą średnią ocen - min. 
4,75, uprawniającą do otrzymania 
świadectwa promocyjnego z wyróż-
nieniem, i co najmniej dobrą ocenę 
z zachowania. Stypendium Mini-
stra Edukacji Narodowej, wypłacane 
jednorazowo w wysokości 3200 zł, 
adresowane jest do uczniów z naj-
wyższymi wynikami w nauce według 
indywidualnego programu lub toku 
nauki, dla olimpijczyków i uczniów, 
uzyskujących wysokie wyniki we 
współzawodnictwie krajowym lub 
międzynarodowym. Kandydaci nomi-
nowani są przez szkoły.

Po oficjalnym otwarciu spotka-
nia, rozpoczęto wręczanie odznaczeń 
państwowych i resortowych.

Za zasługi w działalności na rzecz 
rozwoju oświaty i osiągnięcia w pracy 
pedagogicznej, Złotym Krzyżem 
Zasługi odznaczone zostały: Urszula 
Chabel - nauczycielka Zespołu Szkół 
Gastronomiczno-Hotelarskich w San-

ODZNACZENIA I STYPENDIA DLA NAJLEPSZYCH
We wtorek 8 listopada br., w auli Zespołu Szkół w Staszowie, zostały wręczone stypendia Prezesa Rady Mini-

strów i Ministra Edukacji Narodowej przyznane najlepszym uczniom szkół ponadgimnazjalnych z powiatów: 
opatowskiego, sandomierskiego i staszowskiego. Uroczystość była również okazją do uhonorowania odznacze-
niami państwowymi i resortowymi wybitnych pedagogów i pracowników administracji. 

domierzu i Renata Łagosz - pedagog 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Staszowie. 
Srebrne Krzyże Zasługi otrzymali: Jan 
Gromniak – dyrektor Zespołu Placó-
wek Oświatowych nr 2 w Staszowie, 
Anna Dudajek – pedagog Szkoły Pod-
stawowej nr 2 w Staszowie, Halina 
Guła – nauczycielka Gimnazjum nr 

1 w Połańcu, Anna Kaniszewska – 
dyrektor Przedszkola w Połańcu, Mał-
gorzata Michalczuk - nauczycielka 
Zespołu Szkół Gastronomicznych 
i Hotelarskich w Sandomierzu oraz 
Mariusz Ziętarski – nauczyciel Liceum 
Ogólnokształcącego w Staszowie. 
Brązowymi Krzyżami Zasługi uhono-
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rowano: Elżbietę Juszczyk – dyrektor Zespołu Placówek 
Oświatowych w Ruszczy, Iwonę Kogut – wicedyrektor 
Gimnazjum nr 1 w Staszowie, Alicję Misiak - wicedyrek-
tor Zespołu Placówek Oświatowych nr 1 w Staszowie, 
Henryka Nogackiego – starszego konserwatora Zespołu 
Ekonomiczno-Administracyjnego Oświaty i Wychowania 
w Połańcu, Ewę Rzepecką – dyrektor Szkoły Podstawowej 
nr 3 w Staszowie i Ewę Witkowską – nauczycielkę Przed-
szkola w Połańcu Filia nr 1. 

Złote Medale za Długoletnią Służbę otrzymali: Tade-
usz Kardynał - naczelnik Wydziału Edukacji, Kultury 
i Sportu w Starostwie staszowskim, Mieczysław Madej 
– kierownik Wydziału Tworzenia, Realizacji Projektów 
i Inwestycji w Starostwie staszowskim oraz Barbara 
Bławat - pracownik Poradni Psychologiczno–Pedago-
gicznej w Staszowie. Medalami Srebrnymi za Długoletnią 
Służbę odznaczeni zostali: Jolanta Piotrowska – skarb-
nik powiatu staszowskiego, Urszula Kutyła – nauczyciel 
Szkoły Podstawowej w Sichowie Dużym, Włodzimierz 
Mrówka – nauczyciel LO w Staszowie, Elżbieta Sztaba 
– nauczycielka ZS CKR w Sichowie Dużym, Teresa Ślisarz – 
nauczycielka Szkoły Podstawowej w Koniemłotach i Woj-
ciech Walas – nauczyciel Zespołu Szkół Ogólnokształcą-
cych w Rytwianach.

Po zakończeniu wręczania odznaczeń przez woje-
wodę Bożentynę Pałkę-Korubę, informację o przyznanych 
stypendiach przekazał wicestarosta staszowski Michał 
Skotnicki, który także poprowadził ceremonię wręczenia 
uczniom stosownych zaświadczeń i dyplomów. Z powiatu 
opatowskiego zaświadczenia o przyznanych stypendiach 
odebrało ośmioro uczniów, a z powiatu sandomierskiego 
trzynaścioro.

Stypendystami Prezesa Rady Ministrów z powiatu 
staszowskiego zostało 14 uczniów: Martyna Bator - 
Liceum Ogólnokształcące w Zespole Szkół im. Oddziału 
Partyzanckiego AK „Jędrusie” w Połańcu, Mateusz 
Brzeski - Technikum Energetyczne w Zespole Szkół im. 
Oddziału Partyzanckiego AK „Jędrusie” w Połańcu, Anna 
Drzymalska - Technikum w Zespole Szkół Ekonomicznych 
im. Jana Pawła II w Staszowie, Agnieszka Fąfara - Liceum 
Ogólnokształcące im. ks. kard. Stefana Wyszyńskiego 
w Staszowie, Małgorzata Gil - Liceum Ogólnokształcące 

w Zespole Szkół im. 
Stanisława Staszica 
w Staszowie, Renata 
Jońca - Liceum 
Ogólnokszta łcące 
w Zespole Szkół Eko-
nomicznych im. Jana 
Pawła II w Staszowie, 
Adam Kucharczak - 
Technikum w Zespole 
Szkół Centrum Kształ-
cenia Rolniczego im. 
Adolfa Dygasińskiego 
w Sichowie Dużym, 
Rafał Laska - Tech-
nikum Elektroniczne 
w Zespole Szkół im. 
Oddziału Partyzanc-
kiego AK „Jędrusie” 
w Połańcu, Michał 

Legawiec - Technikum Teleinformatyczne w Zespole Szkół 
im. Oddziału Partyzanckiego AK „Jędrusie” w Połańcu, 

Złoty Medal za Długoletnią Służbę otrzymuje dyr. Mieczysław Madej ze Starostwa 
staszowskiego.

Złoty Medal za Długoletnią Służbę otrzymuje Tadeusz Kardynał - naczelnik 
Wydziału Edukacji, Kultury i Sportu w Starostwie Powiatowym w Staszowie.

Srebrny Medal za Długoletnią Służbę otrzymuje skarbnik powiatu staszowskiego 
Jolanta Piotrowska.

Złotymi Krzyżami Zasługi zostały uhonorowane: Urszula Chabel - nauczycielka 
Zespołu Szkół Gastronomiczno-Hotelarskich w Sandomierzu i Renata Łagosz - 

pedagog Szkoły Podstawowej nr 2 w Staszowie. W imieniu prezydenta RP krzyże 
wręczyła wojewoda Bożentyna Pałka-Koruba.

Informację o przyznanych stypendiach odczytał 
wicestarosta staszowski Michał Skotnicki, który 

także poprowadził ceremonię wręczenia uczniom 
stosownych zaświadczeń i dyplomów.
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Marcin Łokieć - Technikum Budownictwa w Zespole Szkół 
im. Stanisława Staszica w Staszowie, Anna Machalska - 
Technikum Informatyczne w Zespole Szkół im. Stanisława 
Staszica w Staszowie, Maria Miszczak - Liceum Ogól-
nokształcące w Zespole Szkół Ogólnokształcących im. 
Jana Pawła II w Bogorii, Mateusz Palmąka - Technikum 
Mechatroniczne w Zespole Szkół im. Stanisława Staszica 
w Staszowie i Marcin Ziejewski - Liceum Ogólnokształ-
cące w Zespole Szkół im. Jana Pawła II w Osieku.

Wręczono również stypendium Ministra Edukacji Naro-
dowej, które otrzymał: Marcin Rędziński z Zespołu Szkół 
im. Oddziału Partyzanckiego AK „Jędrusie” w Połańcu. 
W imieniu stypendystów podziękował Rafał Laska 
z Zespołu Szkół w Połańcu.

Gra i śpiewa ,,Staszicówka Band”. 

Zaświadczenia i prezenty stypendystom z powiatu staszowskiego wręczali: 
starosta staszowski Andrzej Kruzel, świętokrzyska kurator oświaty Małgorzata 

Muzoł, radny Sejmiku Województwa, dyrektor Zespołu Szkół w Staszowie Izydor 
Grabowski i wojewoda świętokrzyski Bożentyna Pałka-Koruba.

Prezenty stypendystom z powiatu sandomierskiego wręczył wicestarosta 
sandomierski Wojciech Dzieciuch.

Stypendyści z powiatu opatowskiego. Z lewej wręczający zaświadczenia: członek 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego Kazimierz Kotowski, świętokrzyska 

kurator oświaty Małgorzata Muzoł i wojewoda Bożentyna Pałka-Koruba, 
z prawej: wicestarosta opatowski Gustaw Saramański i naczelnik Wydziału 

Oświaty w Starostwie opatowskim Marek Gołasa.

 Stypendyści ze szkół ponadgimnazjalnych powiatu staszowskiego z wręczającymi zaświadczenia. 

Tekst i foto: Jan Mazanka

Po zakończeniu części oficjalnej, uczestnicy spotkania 
wysłuchali koncertu zespołu ,,Staszicówka Band”, który 
tworzą uczniowie Zespołu Szkół w Staszowie. Całe spo-
tkanie zakończył poczęstunek przygotowany przez kuch-
nię miejscowego internatu. 
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Zakres prac dotyczył: wykonanie remontu ostrogi oraz 
wykonanie opaski brzegowej, karczowanie drzew, wyko-
nanie wykopu wraz z rozplantowaniem urobku – 9625 
m3, wykonanie narzutu kamiennego luzem 5381 m3, 
wykonanie materaca z faszyn o grubości 0,6 m i płotka 
z wikliny – 9270 m2, wykonanie materaca z faszyn o gru-
bości 1 m i płotka z wikliny - 884 m2, wykonanie narzutu 
kamiennego na podkładzie z faszyny – 5440 m2. Prace 
trwały od 26 lipca do 30 listopada br., wykonano je zgod-
nie z umową. Okres rękojmi za ewentualne wady, wynosi 
36 miesięcy tj. do 14 grudnia 2014 r.

Wał wiślany w Słupcu.

Komisja ogląda umocnienia brzegu Wisły w Słupcu, z prawej: Andrzej Kubica – 
inspektor nadzoru inwestorskiego.

Podczas odbioru wykonanych robót w Słupcu, od lewej: starosta staszowski 
Andrzej Kruzel, zastępca dyrektora Regionalnego Zarządu Gospodarki 

Wodnej w Krakowie Tomasz Sądag, i zastępca dyrektora ds. Zarządu Zlewni 
Wisły Sandomierskiej Witold Bielecki.

Odbudowany wał Kanału Strumień w Orzelcu, po powodzi w 2010 roku.

Wisła, widok z wałów w miejscowości Słupiec, gmina Łubnice.

UMOCNIONO BRZEG WISŁY
W dniu 15 grudnia br., dokonano odbioru umocnień brzegu Wisły o długości 1360 m w miejscowości Słu-

piec, gmina Łubnice. Wartość prac wykonanych przez  Firmę Handlowo-Usługowo-Budowlaną ,,RZEKA” z Mielca 
wynosi 3 mln zł. Pracami kierował inż. Jarosław Kądziela, a nadzór inwestorski sprawował inż. Andrzej Kubica.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Wzmocnione nabrzeże Wisły w Słupcu. W wodzie widoczne przedwojenne zabezpieczenie brzegu.
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Pływalnia, basen większy.

Hala sportowa.

Prace wykończeniowe na dachu.

Powiatowe Centrum Sportowe od strony południowej.

Budowa „Powiatowego Centrum Sportowego w Staszowie”

W chwili obecnej przedmiotowy obiekt znajduje się 
w stanie surowym zamkniętym. Poza konstrukcją da-
chu, która w zasadzie została zakończona - pozostało 
bowiem dokończenie wykonania pokrycia i obróbek 
blacharskich - wykonano już wszystkie roboty związane 
z konstrukcją budynku.

Dzięki sprzyjającym warunkom atmosferycznym 
wciąż prowadzone są roboty wykończeniowe na ze-
wnątrz budynku, polegające na wykonaniu elewacji 
budynku, tj.: wykonaniu ocieplenia wraz z tynkami ze-
wnętrznymi oraz okładzinami dekoracyjnymi z płyt. Na 
dachu nad halą sportową wykonywane jest zgrzewanie 
papy stanowiącej docelowe pokrycie. Montowane są 
rynny i rury spustowe, a także pozostałe obróbki bla-
charskie. 

Wewnątrz obiektu prawie w 100% wykonano tynki 
i posadzki betonowe. Prowadzone są w dalszym ciągu 
roboty związane z instalacją elektryczną budynku oraz 
wykonaniem przyłącza do sieci elektroenergetycznej, 
którego finalizacja dobiega końca. W pełnym zakresie 
zrealizowano instalację wodno – kanalizacyjną i insta-
lację uzdatniania wody basenowej. Realizowana jest w 
dalszym ciągu instalacja gazu, centralnego ogrzewania 
a także kotłownia gazowa. W chwili obecnej rozpoczę-
to procedury, zmierzające do zawarcia umowy o przy-
łączenie obiektu do sieci gazowej, tak aby po zakoń-
czeniu robót związanych z instalacją gazową, nastąpiło 
przyłączenie do sieci gazowej, a następnie uruchomie-
nie kotłowni i sprawdzenie instalacji centralnego ogrze-
wania.

Zakończono realizację robót uzupełniających, w ra-
mach których wykonano na poziomie przyziemia pod halą 
sportową pomieszczenie magazynowe oraz pomieszcze-
nie wodomierzy, o łącznej powierzchni ok. 650 m2 wraz 
z instalacjami wewnętrznymi: wodociągową, kanali-
zacyjną, centralnego ogrzewania i elektryczną w tych 
pomieszczeniach. Planuje się, iż docelowo pomieszcze-
nie magazynowe zostanie przeznaczone pod kręgielnię 
oraz strzelnicę pneumatyczną.

Warto przypomnieć, iż projekt pn.: ,,Powiatowe 
Centrum Sportowe w Staszowie” realizowany jest przy 
współudziale środków Unii Europejskiej, z Europejskie-
go Funduszu Rozwoju Regionalnego, w ramach Regio-
nalnego Programu Operacyjnego Województwa Świę-
tokrzyskiego na lata 2007 – 2013, w kwocie 8 992 939 
złotych oraz ze środków Funduszu Rozwoju Kultury 
Fizycznej z Ministerstwa Sportu i Turystyki, w kwocie 
2,9 mln złotych. Ponadto Powiat Staszowski, w dniu 30 
listopada 2011 roku, złożył w Urzędzie Marszałkowskim 
wniosek o dofinansowanie ze środków Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych, robót 
budowlanych, na dostosowanie niecki basenu rekre-
acyjnego oraz wybranych pomieszczeń w Powiatowym 
Centrum Sportowym, do prowadzenia rehabilitacji ru-
chowej osób niepełnosprawnych. Przewidywany koszt 
zadania wnioskowanego do dofinansowania w ramach 
PFRON to: 421 666 zł , zaś wnioskowana kwota dofi-
nansowania stanowi 50% powyższej kwoty.

Stopień zaawansowania robót budowlanych na dzień 01 grudnia 2011 roku.

Tekst i foto: Mariusz Fijałkowski
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Dzięki staraniom udało się pozyskać środki finan-
sowe na realizację następujących zadań: 

Przebudowa odcinków dróg powiatowych 
z poprawą bezpieczeństwa ruchu w ramach Narodo-
wego Programu Przebudowy Dróg Lokalnych na tere-
nie Powiatu Staszowskiego, w 2011 r. – II etap.

Inwestycja objęła swym zakresem przebudowę nastę-
pujących odcinków dróg: Rudki – Potok (gm. Szydłów) dł. 
5,2 km, Sielec - Koniemłoty – Niziny dł. 5,15 km, Sielec 
– Ziemblice - Krzywołęcz – Grzybów, o łącznej dł. 2,5 km 
(gm. Staszów) oraz Rudniki – Kamieniec - dł. 3,8 km (gm. 
Połaniec).

Łączna wartość robót wyniosła 4 427 204,49 zł., 
z czego 2 213 602,00 zł, pochodziło z dotacji w ramach 
w/w programu.

Przebudowa odcinków dróg powiatowych 
z poprawą bezpieczeństwa ruchu w ramach Narodo-
wego Programu Przebudowy Dróg Lokalnych na tere-
nie Powiatu Staszowskiego w 2011 r. – I etap.

Przebudowie poddano następujące odcinki dróg 
powiatowych: Zimnowoda – Smerdyna, o łącznej dł. 6,7 
km, Łukawica - Wagnerówka, o  dł. 0,72 km, Łukawica – 
Kaczkówka, o dł. 1,2 km ( gm. Staszów). Łączna wartość 
zadania wyniosła 1 753 189,73 zł., z czego 839 939,00 zł 
stanowi dotacja w ramach NPPDL.

Jak co roku, zrealizowano wiele zadań w ramach 
usuwania skutków klęsk żywiołowych, dzięki pozyska-
nym dotacjom na ten cel z MSWiA, na ogólną kwotę 
4 498 000,00 zł. Dzięki tym funduszom udało się wyko-
nać odbudowy dróg powiatowych o łącznej długości 27,9 
km. Roboty prowadzone były na drogach powiatowych 
w miejscowościach: Grabowa, Zdzieci, Stefanówek, Na 
Górze, Mostki, Wólka Żabna, Rudniki, Okrągła, Józefów 
Witowicki, Trzcianka, Szwagrów, Solec Stary, Ruszcza, Tar-
nowce. Łączna wartość robót zrealizowanych w ramach 
usuwania skutków klęsk żywiołowych w roku 2011 wynio-
sła: 5 787 330,68 zł. 

Zakończono również zadanie pn. ,,Przebudowa drogi 
powiatowej nr 0352T Chańcza - Zapora - dr 0828 T oraz 
drogi powiatowej nr 0828T, dr -756 - Korytnica - Kotu-
szów – Kurozwęki”, o łącznej wartości 513 779,24 zł. 
Inwestycję wykonano dzięki pozyskaniu dotacji w ramach 
subwencji rezerwy ogólnej Ministerstwa Infrastruktury 
w kwocie: 252 300,00 zł. 

Podsumowując, w roku 2011 wykonano na drogach 
powiatowych przebudowy, odbudowy oraz moderniza-
cje dróg o łącznej długości 56,1 km. Koszt tych inwestycji 
wyniósł blisko 13 mln zł., z czego udział własny to około 
5,1 mln zł. Znaczący udział finansowy - ponad 2,3 mln zł, 
zabezpieczyły gminy na terenie których realizowane były 
roboty.

Z planów na rok przyszły: w dniu 7 grudnia br., podpi-
sano umowę z wykonawcą na ,,Odbudowę mostu przez 
rzekę Korzenną w miejscowości Buczyna w ciągu drogi 
powiatowej nr 0781T Bogoria – Pokrzywianka”, war-
tość robót wyniesie 1 314 905,67 zł., termin zakończenia 
odbudowy ustalono na 30.05.2012 r. 

Ponadto, wstępnie został zakwalifikowany do realiza-
cji wniosek na zadanie pn. ,,Przebudowa dróg powia-

Drogi powiatowe - podsumowanie działan za 2011 r.,
Powiat staszowski kolejny rok może zaliczyć do udanych, jeśli chodzi o zaangażowanie i realizację inwestycji 

na drogach powiatowych.

Droga  powiatowa  nr 0022T Chmielnik – Życiny, koło DPS w Rudkach.

Droga pow. nr 0841T Rudniki – Zrębin, w miejscowości Wymysłów.

Droga pow. nr 0833T Sielec - Koniemłoty – Niziny, (skrzyżowanie w Koniemłotach).

Droga pow. nr 0832T Sielec - Zięblice – Krzywołęcz - Grzybów.
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OBWODNICA KUROZWĘK W BUDOWIE

W dniu 5 kwietnia br., oficjalnie rozpoczęto rozbudo-
wę drogi wojewódzkiej Nr 765 na odcinku od Chmielni-
ka do Staszowa o długości 35,2 km. Przebudowywany 
odcinek zaprojektowano wraz z budową obwodnicy Ku-
rozwęk o długość 3,7 km. Dzięki pozyskanym środkom 
z Unii Europejskiej w ramach Programu Operacyjnego 
Rozwoju Polski Wschodniej 2007 – 2013, odcinek drogi 
765 zostanie przebudowany do nośności 115 kN/oś i pa-
rametrów ,,G” tj. drogi jednojezdniowej o dwóch pasach 
ruchu o szerokości 7 m. Dzięki tej inwestycji szlak komu-
nikacyjny spełni wszelkie standardy zarówno pod wzglę-
dem komfortu jazdy jak i ochrony środowiska.

Przewidywany termin zakończenia zadania to: 30 
wrzesień 2012 roku. Koszt robót budowlanych wg umo-
wy z wykonawcą - firmą STRABAG oszacowany jest na: 58 
mln 908 tys. zł. Łączna wartość projektu wynosi 79 mln 
649 tys. zł, w tym uwzględniono: wykupy gruntów, doku-
mentację projektową, nadzór archeologiczny, promocję 
projektu, nadzór zewnętrzny i koszt robót budowlanych. 
Środki uzyskane w ramach Programu Operacyjnego Roz-
woju Polski Wschodniej wynoszą 39 mln 766 tys. 734 zł, 
(co stanowi 49, 92% łącznej kwoty projektu). 

W finansowaniu przygotowania inwestycji brały udział: 
Starostwo Powiatowe w Staszowie, Starostwo Powiato-
we w Kielcach oraz gminy: Staszów, Szydłów, Chmielnik 
i Gnojno.

Stan prac na dzień 4 grudnia 2011 roku.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Obwodnica Kurozwęk, w kierunku od drogi na Ponik do Niemścic, przy drodze 
wojewódzkiej Kurozwęki-Staszów.

Prace modernizacyjne na drodze wojewódzkiej Chmielnik-Staszów przebiegają 
bez zakłóceń, 11 grudnia 2011 r.

Obwodnica Kurozwęk, z Niemścic w kierunku na Szydłów.

Obwodnica Kurozwęk, z Niemścic w kierunku na Szydłów.

towych z poprawą bezpieczeństwa ruchu w ramach 
narodowego programu przebudowy dróg lokalnych 
w 2012 roku”. Wartość szacunkowa robót w ramach 
zadania wynosi 3 mln 350 tys. zł, z  czego wysokość 
dotacji wyniesie około 1,0 mln zł. 

Zarząd Powiatu Staszowskiego wspólnie z Zarządem 
Dróg Powiatowych w Staszowie, w nadchodzącym roku 
będzie czynił starania o pozyskanie kolejnych środków 
z wszystkich możliwych źródeł, w celu dalszej poprawy 
infrastruktury drogowej na terenie ziemi staszowskiej.

W artykule nie przedstawiono szeregu drobnych inwe-
stycji wykonywanych w ciągu całego roku, związanych 
z bieżącym utrzymaniem dróg, takich jak: odwodnienia, 
remonty przepustów, wymiana oznakowania, wycinkę 
drzew i krzewów, koszenie poboczy itp.

Tekst i foto: Paweł Krakowiak
Droga powiatowa nr 0785T Zimnowoda - Smerdyna w m. Łaziska.
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Projekt jest realizowany w całej 
Polsce. W szkołach podstawowych 
i gimnazjach polega na zorganizo-
waniu dla uczniów dwugodzinnej 
wycieczki do przedsiębiorstwa lub 
urzędu. Bezpośrednie spotkania 
z kierownictwem umożliwiają mło-
dzieży: poznanie w miejscu zamiesz-
kania rynku pracy i specyfiki konkret-
nych zawodów, zaplanowanie dal-
szej drogi edukacyjnej i zawodowej, 
a także związanie przyszłości zawo-
dowej z rodzinną miejscowością.

Starosta Andrzej Kruzel, wyko-
rzystując specjalnie na tę okazję 
przygotowaną prezentację multi-
medialną, w zwięzły i przejrzysty 
sposób przedstawił młodzieży zada-
nia, jakimi z mocy ustawy o samorzą-
dzie, zajmuje się powiat oraz omówił 
realizację różnych działań zleco-
nych. W prezentacji nie mogło więc 
zabraknąć zagadnień związanych z: 
kształceniem ponadgimnazjalnym, 
opieką zdrowotną na szczeblu szpi-
tala powiatowego, szeroko rozumia-
nych spraw dotyczących bezpieczeń-
stwa oraz obszaru inwestycji, szcze-
gólnie na: drogach powiatowych, 
w staszowskim szpitalu i w szko-
łach ponadgimnazjalnych. Starosta 
Andrzej Kruzel zapoznał również 
swoich młodych gości z pracą i zada-
niami poszczególnych Wydziałów 
Starostwa, co z pewnością poszerzyło 
wiedzę uczniów na temat specyfiki 
funkcjonowania i znaczenia samo-
rządu szczebla powiatowego. 

Gimnazjaliści z wizytą w Starostwie
W piątek 18 listopada, uczniowie klasy III F Gimnazjum nr 1 w Staszowie, wraz z pedagogami: Izabelą Aren-

darską i Bożeną Kordowską-Wydrą, spotkali się ze starostą staszowskim Andrzejem Kruzlem, przy okazji realiza-
cji projektu pt. „Światowy Tydzień Przedsiębiorczości”. 

O zadaniach własnych powiatu uczniom Gimnazjum 
nr 1 w Staszowie, opowiedział starosta staszowski 

Andrzej Kruzel. Uczniami, podczas ich wizyty 
w Starostwie, opiekowały się panie: Izabela 

Arendarska – wychowawczyni kl. III F i pedagog 
szkolny Bożena Kordowska-Wydra.

Struktura organizacyjna Starostwa staszowskiego była jednym z tematów prelekcji.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Szanowni Państwo,
Zwracam się do wszystkich ludzi dobrej woli, którzy są w stanie i chcą pomóc ciężko 

chorej pięcioletniej Olivii. Liczy się każda, chociażby najdrobniejsza wpłata na podane 
konto. Serdecznie dziękuję za zrozumienie i okazaną pomoc, a Olivce z całego serca życzę 

wyzdrowienia i pokonania choroby.
      Starosta staszowski
      Andrzej Kruzel
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Powiat staszowski gotowy na zimĘ...
W dniu 23 listopada w sali konferencyjnej Starostwa 

Powiatowego w Staszowie odbyło się spotkanie Powia-
towego Zespołu Zarządzania Kryzysowego. W zebraniu, 
które otworzył wicestarosta staszowski Michał Skotnicki 
uczestniczyli naczelnicy wydziałów Starostwa, dyrektorzy 
jednostek organizacyjnych powiatu i komendanci powia-
towi. Następnie, przedstawiając harmonogram prac 
i omawiając działania w zakresie przygotowań do zbliżają-
cego się okresu zimowego, głos zabrał Ryszard Stachura 
naczelnik Wydziału Spraw Obywatelskich i Zarządzania 
Kryzysowego. Na temat gotowości do walki z zagroże-
niami związanych z nadchodzącą zimą wypowiedzieli się 
także wszyscy uczestnicy spotkania, deklarując dołożenie 
wszelkich starań do likwidacji potencjalnych utrudnień.

Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Staszowie Rafał Suska poinformował 
o stanie przygotowań związanych z zimowym utrzymaniem dróg.

Środowe zebranie otworzył wicestarosta Michał Skotnicki.

Następnie głos zabrał naczelnik Ryszard Stachura.

Tekst: i foto: Michał Skrętek

Pochód, jak zawsze w południe, wyruszył z ul. Parko-
wej na staszowski Rynek, gdzie przed pomnikiem Tade-
usza Kościuszki i tablicą Józefa Piłsudskiego kwiaty zło-
żyli: eurodeputowany dr inż. Czesław Siekierski, czło-
nek Zarządu Województwa Świętokrzyskiego Kazimierz 
Kotowski, a także delegacje władz powiatu staszowskiego 
oraz miasta i gminy Staszów. 

Mszę świętą koncelebrowaną w Sanktuarium Błogosła-
wionego Jana Pawła II odprawił ks. kan. Edward Zieliński 
– proboszcz parafii pw. św. Barbary w Staszowie. Zamiast 
kazania, wierni wysłuchali 20-minutowego montażu 
słowno muzycznego przedstawiającego ,,drogi Ojczy-

Podczas składania kwiatów przed pomnikiem T. Kościuszki, od lewej: poseł 
do Parlamentu Europejskiego dr inż. Czesław Siekierski, wiceprzewodnicząca 

Rady Powiatu w Staszowie Lucyna Kozoduj, starosta staszowski Andrzej Kruzel, 
przewodniczący Rady Powiatu Damian Sierant i wicestarosta staszowski Michał 

Skotnicki.

Uczestnicy obchodów 93. rocznicy odzyskania niepodległości na staszowskim 
Rynku. Kolumnę marszową prowadzi orkiestra KiZChS ,,Siarkopol” S.A. 

w Grzybowie pod dyrekcją Stanisława Brzezińskiego.

11 LISTOPADA W STASZOWIE
Obchody tegorocznego Święta Niepodległości w Staszowie, z powodu uroczystego otwarcia parku im. 

Adama Bienia, przebiegały według nieco innego scenariusza, niż w latach poprzednich.

zny do niepodległości”, przygotowanego przez uczniów 
Zespołu Szkół w Staszowie.

Po zakończeniu mszy świętej, uczestnicy uroczysto-
ści przemaszerowali na teren nowo oddanej inwesty-
cji w Staszowie – parku im. Adama Bienia z pomnikiem 
poświęconym pięciu oficerom i policjantom związanym ze 
Staszowem, którzy zostali zamordowani przez NKWD na 
wschodzie, w pierwszych miesiącach II wojny światowej.

Oficjalne przemówienie poświęcone 93. rocznicy odzy-
skania niepodległości wygłosił burmistrz miasta i gminy 
Staszów Romuald Garczewski, a ks. kan. Edward Zie-

cd. na następnej stronie
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liński poświęcił nowo 
urządzony park. Liczne 
delegacje władz samo-
rządowych, przedsię-
biorców, organizacji 
kombatanckich, szkół, 
itd., kwiaty złożyły tym 
razem przed pomni-
kiem ,,Pomordowa-
nym na wschodzie”, 
a także przy stojącym 
nieopodal pomniku 
patrona parku Adama 
Bienia. Wśród uczest-
ników staszowskich 
uroczystości byli dwaj 
przedstawiciele Parla-
mentu: senator Mie-

czysław Gil i poseł Krzysztof Lipiec.
Po zakończeniu części oficjalnej starosta staszowski 

Andrzej Kruzel zaprosił wszystkich obecnych do obej-
rzenia finału ,,Biegów Niepodległościowych”, w których 
uczestniczyli uczniowie szkół wszystkich szczebli z terenu 
powiatu staszowskiego. Metę biegów wyznaczono 
w parku, a organizatorem imprezy był powiatowy i miej-
sko-gminny związek LZS.

Starosta Andrzej Kruzel i burmistrz Romuald Garczewski, otwierając park, do 
przecięcia wstęgi zaprosili najmłodszych obywateli miasta.

Oficjalne przemówienie w parku im. Adama Bienia, wygłosił burmistrz Staszowa 
Romuald Garczewski.

Uczniowie Zespołu Szkół w Staszowie w montażu słowno muzycznym, 
poświęconym walce o niepodległość ojczyzny.

Mszę świętą koncelebrowaną odprawił ks. kan. Edward Zieliński.

Pamiątkowe zdjęcie z patronem parku.

Tekst i foto: Jan Mazanka

Kwiaty przed tablicą Józefa Piłsudskiego składa 
starosta staszowski Andrzej Kruzel.



31

Nabożeństwo, któremu przewodniczył ks. prałat 
Henryk Kozakiewicz, zgromadziło w niedzielne południe 
liczną grupę wiernych. Władze samorządowe reprezen-
towali: starosta staszowski Andrzej Kruzel, burmistrz 
Staszowa Romuald Garczewski i zastępca burmistrza 
Henryka Markowska.  

Kulminacją niedzielnych, rocznicowych obchodów było 
złożenie kwiatów w kaplicy Jana Pawła II, we wnętrzu sta-
szowskiej świątyni.

Staszowscy wierni podziękowali za wielki pontyfikat
W niedzielę 23 października br., w Sanktuarium im. Jana Pawła II w Staszowie odbyła się uroczysta Msza 

święta ku czci patrona świątyni. Wierni ziemi staszowskiej, w szczególny sposób w tym dniu, podziękowali za 
łaskę wyboru swojego rodaka na papieża, w trzydziestą trzecią rocznicę powołania Karola Wojtyły na Stolicę 
Piotrową, która przypadała na dzień 16 października br. 

Starosta Andrzej Kruzel składa kwiaty na ołtarzu w kaplicy Błogosławionego
Jana Pawła II.

Na zakończenie wierni wysłuchali montażu słowno – muzycznego w wykonaniu 
dzieci i młodzieży ze staszowskich szkół.

Na zdjęciu od lewej: starosta staszowski Andrzej Kruzel, zastępca burmistrza 
Henryka Markowska, burmistrz Romuald Garczewski z małżonką Małgorzatą. 

Poczty sztandarowe przed rozpoczęciem nabożeństwa.  

Tekst: i foto: Michał Skrętek

NA DZIESIĘCIOLECIE ODBUDOWY
W sobotę, 1 października br., w klasztorze pokamedulskim w Rytwianach obchodzono jubileusz dziesięciole-

cia prac renowacyjnych, jakie od połowy 2001 roku prowadzi tu ks. kan. Wiesław Kowalewski.

Mszę świętą w intencji wszystkich, którzy przyczynili się 
do ratowania tego cennego zabytku sakralnego, w skali 
nie tylko kraju, ale i Europy, odprawił superior klasztoru 
na Świętym Krzyżu ojciec Zygfryd Wiecha. Homilię wygło-
sił rzecznik prasowy Kurii Sandomierskiej ks. Tomasz Lis, 
który sam blisko 2 lata spędził w pokamedulskiej pustelni, 
pracując dla dobra i odbudowy tego miejsca. Przed bło-
gosławieństwem wiernych, za trud odbudowy klasztoru 
podziękował ks. kan. Wiesławowi Kowalewskimu dziekan 
Dekanatu Staszowskiego ks. prałat Henryk Kozakiewicz. 

O zasługach ks. Wiesława Kowalewskiego nie zapo-
mniał biskup senior ks. prof. Wacław Świerzawski, który 
nadesłał list, w którym czytamy m.in.: ,,Dziękuję za wia-
domość o zbliżającym się dniu dziękczynienia Bogu za 
wszystko co zostało dokonane w pokamedulskiej Pustelni 
Złotego Lasu w Rytwianach, za dziesięciolecie Diecezjal-

O godz. 1200 w kościele pokamedulskim w Rytwianach została odprawiona msza 
święta dziękczynna za dotychczasowe dzieło odbudowy klasztoru.

nego Ośrodka Kultury i Edukacji ,,Źródło”. Radosny to jubi-
leusz, który zamyka pierwszy etap i otwiera następny – bo 
Bóg, jak widać, Dziełu błogosławi. …Gratuluję Drogiemu 

cd. na następnej stronie
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Księdzu wszyst-
kich dokonań 
– i tych, dla 
których reali-
zacji skierowa-
łem Księdza do 
Rytwian, jak 
i tych wcześniej-
szych, po któ-
rych poznałem 
Księdza talenty, 
zaangażowanie 
i umiłowanie 
Kościoła”.

Po zakoń-
czeniu mszy świętej, miała miejsce podniosła uroczystość 
odsłonięcia tablicy poświęconej ks. kanonikowi Adamowi 
Łęckiemu, który w latach 1960 – 2006 mieszkał na terenie 
Pustelni, strzegąc i zabezpieczając co można było, w ocze-
kiwaniu na ,,lepsze czasy”. Tablica została wmurowana 
w ścianie siedemnastowiecznego budynku braci konwer-
sów, w którym ks. kan. Adam Łęcki mieszkał przez 46 lat. 

Kolejnym punktem programu uroczystości było wrę-
czenie nagród ,,Osobowościom 10-lecia”, szczególnie 
zasłużonym dla odbudowy Pustelni. W specjalnie wydanej 
na tę okoliczność gazetce, opublikowano nazwiska wraz 
ze zdjęciami ,,ludzi dziesięciolecia”. Zostali nimi: 
w 2001 roku: ks. biskup prof. Wacław Świerzawski i ks. 

kan. Adam Łęcki,
w 2002 r.: bryg. Wiesław Woszczyna i Andrzej Wawrylak,
w 2003 roku: Elżbieta Szaniawska i Andrzej Bryk,
w 2004 roku: ks. prałat Henryk Kozakiewicz i dr Janusz 

Koralewski, 
w 2005 roku: dyr. Józef Kręcisz i Józef Kondek,
w 2006 roku: marszałek województwa świętokrzyskiego 

Franciszek Wołodźko i Irena Sudoł,
w 2007 roku: prezes ,,Adma Staszów” Marian Adam-

czyk i prezes ,,Adma Rytwiany” Marian Macias, 
w 2008 roku: ks. Tomasz Lis i Jadwiga Kotlarz, 
w 2009 roku: biskup sandomierski ks. dr Krzysztof Nit-

kiewicz i Jan Głaz,
w 2010 roku: prezes Hut Szkła Gospodarczego Tadeusz 

Wrześniak i Janina Nowak,
w 2011 roku: prezes FHU ,,Skowron” Pokrycia Dachowa 

- Wojciech Skowron i marszałek województwa święto-
krzyskiego Adam Jarubas.

Wszyscy, którzy byli obecni, otrzymali pamiątkowe gra-
wertony z wizerunkiem rytwiańskiego klasztoru. Taki sam 
grawerton, lecz nieco większy, z rąk prezesa ,,Stowarzyszenia 
Miłośników Pustelni Złotego Lasu” nadleśniczego Adama 
Lubery, otrzymał ks. kan. Wiesław Kowalewski. Natomiast 
słowa uznania i gratulacji pod adresem księdza skierował 
honorowy prezes stowarzyszenia Wiesław Woszczyna.

Władze powiatu staszowskiego na spotkaniu reprezen-
tował wicestarosta Michał Skotnicki, przekazując ks. kan. 
Wiesławowi Kowalewskiemu list, jaki podpisał wspólnie 
ze starostą staszowskim Andrzejem Kruzlem, w którym 
czytamy: ,,Z okazji otwarcia Galerii Kamedulskiej i ogro-
dów klasztornych, a także 10. rocznicy prac remontowo-
budowlanych prowadzonych  w Pustelni Złotego Lasu 
w Rytwianach, pragniemy złożyć Księdzu Kanonikowi 
i wszystkim Współpracownikom najserdeczniejsze wyrazy 
uznania i gratulacji. Jesteśmy niezmiernie radzi obserwo-
wać coroczne zmiany, zachodzące w tym szczególnych dla 

O pomocy udzielanej Pustelni przez marszałka województwa świętokrzyskiego 
Adama Jarubasa mówi ks. kan. Wiesław Kowalewski. Marszałek Adam Jarubas 

dziękuje za wyróżnienie.

,,Rytwiańska Golgota” na terenie pokamedulskiego ogrodu.

Władze powiatu staszowskiego reprezentował wicestarosta Michał Skotnicki.

W dużej sali braci konwersów podczas wręczania grawertonów.

Prezes Stowarzyszenia Miłośników Pustelni Złotego 
Lasu w Rytwianach nadleśniczy Adam Lubera, wręczył 

grawerton ks. kan. Wiesławowi Kowalewskiemu.

powiatu staszowskiego miejscu, przywracające klaszto-
rowi dawną świetność i pozycję w wśród obiektów sakral-
nych, nie tylko na terenie ziemi staszowskiej, ale także 
w tej części naszego kraju. Życzymy dalszych sukcesów 
w pracy, wytrwałości i sił dla przezwyciężenia wszelkich 
przeciwności, które staną na drodze do osiągnięcia zakła-
danych celów oraz pełnej satysfakcji z efektów wielolet-
nich starań dla uratowania i odbudowy Pustelni”.

Po zakończeniu spotkania w auli domu braci konwersów, 
duchowni i uczestnicy przeszli pod krzyż, ustawiony w ogro-
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Owacje na stojąco należne artystom po takim koncercie. 

Podczas śpiewania utworów ,,na bis”. 

Orkiestra i chór.

Starosta Andrzej Kruzel i wójt Grzegorz Forkasiewicz do podziękowań dołączyli 
wiązanki kwiatów.

Od lewej: Grzegorz Wilk, Michał Gasz i Michał Bogdanowicz.

Soliści i kompozytor, od lewej: Ewa Prus, Marta Moszczyńska, Zofia Nowakowska, 
Piotr Rubik, Grzegorz Wilk i Michał Gasz.

Słowa uznania pod adresem ks. kan. Wiesława Kowalewskiego wyraził burmistrz 
miasta i gminy Staszów Romuald Garczewski.

dzie na usypanym wzniesieniu. Krzyż poświęcił dziekan 
Dekanatu Staszowskiego ks. prałat Henryk Kozakiewicz.

Uroczystości 10-lecia odbudowy klasztoru zakończył 
koncert chóru i solistów Piotra Rubika, którzy wykonali 
najbardziej znane pieśni z oratoriów kompozytora. Przed 
rozpoczęciem wspaniałego muzycznego spektaklu, ks. kan. 
Wiesław Kowalewski poprosił na scenę marszałka woje-
wództwa świętokrzyskiego Adama Jarubasa, któremu 

wręczył grawerton z wizerunkiem klasztoru i podziękował 
za wieloletnie wspieranie prowadzonych prac. W przekaza-
niu nagrody uczestniczył burmistrz miasta i gminy Staszów 
Romuald Garczewski, który wspólnie z marszałkiem 
Adamem Jarubasem podziękował księdzu Wiesławowi 
Kowalewskiemu, za jego 10-letnią pracę na rzecz Pustelni.

Dyrygentowi kompozytorowi Piotrowi Rubikowi oraz 
solistom, po zakończeniu koncertu, podziękował starosta 
staszowski Andrzej Kruzel, który także, wspólnie z wójtem 
gminy Rytwiany Grzegorzem Forkasiewiczem, wręczył 
artystom bukiety kwiatów.

Tekst i foto: Jan Mazanka
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MUZEUM RODZINNE W KUROZWĘKACH

,,Ocalałe ze spustoszeń wojennych, przechowywane 
z pietyzmem przez liczną rodzinę Popielów dzieła sztuki 
i rzemiosła artystycznego, księgozbiór, zegary, a także 
dokumenty, udało się po latach ponownie zgromadzić 
w Kurozwękach dzięki rodowemu przeświadczeniu, że 
nawet najdrobniejszą pamiątkę warto ocalić od zapo-
mnienia” – powiedział, rozpoczynając uroczystość otwar-
cia, przyjaciel rodziny dr Jacek Gruszkiewicz. Niewątpliwie, 
do eksponatów rangi europejskiej, jakie oglądać można 
w muzeum, zaliczyć należy, pochodzącą z włoskiego 
wczesnego renesansu ,,Madonnę z Dzieciątkiem” - pędzla 
florenckiego malarza Francesco Antonio Zacchi, a także 
obrazy polskich artystów: Piotra Michałowskiego, Józefa 
Mehoffera, Henryka Siemiradzkiego, Walentego Wańko-
wicza - przyjaciela Adama Mickiewicza, autora dwóch 
portretów rodzinnych, jak również portret króla Stani-
sława Augusta Poniatowskiego, ze szkoły Bacciarellego.

Rzemiosło artystyczne reprezentuje m.in. srebrny 
serwis do kawy ze słynnej warszawskiej pracowni Karola 
Malcza (1865 r.), herbowa porcelana z polskiej manufak-
tury w Baranówce, a ponadto srebrne wyroby związane 
z dworską kulturą życia codziennego. Dopełnieniem tej 
ekspozycji są liczne publikacje członków rodziny Popielów 
i Wańkowiczów: pisma historyczno–filozoficzne Pawła 
Popiela ,,Ekscelencji” (1807-1892); dzieła jego brata – 
arcybiskupa, metropolity warszawskiego Wincentego 
Popiela (1825-1912), a także książki poświęcone wybit-
nym członkom rodziny, m.in. ks. infułatowi Marcinowi 
Popielowi, powojennemu proboszczowi parafii w Szew-
nej k/Ostrowca Świętokrzyskiego.

W najnowszą, emigracyjną historię Popielów i Wańko-
wiczów wpisuje się ich wieloletnia przyjaźń z wybitnym 
malarzem i pisarzem Józefem Czapskim (1896-1993), 
związanym ze środowiskiem paryskiej ,,Kultury” oraz jej 
redaktorem naczelnym prof. Jerzym Giedroyciem. W dru-

Michał Popiel de Boisgelin z małżonką Aurorą i synkiem Ludwikiem w rozmowie 
z Henrykiem Woźniakowskim, bratem eurodeputowanej Róży Thun.

Wśród zaproszonych gości Lucyna i Dariusz Gozdkowie ze Staszowa, z prawej: 
Karen Popiel.

Symbolicznego otwarcia muzeum dokonano na sali balowej. Dyrektor Muzeum Narodowego w Kielcach dr Robert Kotowski i Michał Popiel de Boisgelin odsłonili jeden 
z obrazów Józefa Czapskiego zatytułowany ,,Czerwona draperia”.

Od połowy października br., w kurozwęckim pałacu można zwiedzać prywatne muzeum, w którym wyekspo-
nowano szereg ciekawych i wartościowych pamiątek rodziny Popielów. Obok ,,Domu Adama Bienia” w Ossali, 
jest to drugie prywatne muzeum na terenie powiatu staszowskiego.
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Na ścianach liczne fotografie rodzinne.

Uroczystość otwarcia muzeum uświetnił koncert fortepianowy w wykonaniu Marii Kaszni z Poznania.

Część zastawy stołowej uratowanej z zawieruchy wojennej.

Wśród zwiedzających dyrektor Wojewódzkiej Biblioteki Publicznej w Kielcach 
Andrzej Dąbrowski.

Dr Stanisław Deskur z Sancygniowa (z lewej) przekazał do muzeum dwa 
eksponaty, w rozmowie z naczelnikiem Janem Mazanką i dr. Robertem 

Kotowskim – dyrektorem Muzeum Narodowego w Kielcach.

giej sali pałacowego muzeum zgromadzono ponad 20 
obrazów Józefa Czapskiego, ze zbiorów markiza Gille-
s’a i Joli de Boisgelin. Obrazy olejne oraz szkice, akwarele, 
listy i pamiątki zostały starannie dobrane, tak aby repre-
zentowały różne okresy twórczości artysty.

Starostę staszowskiego Andrzeja Kruzla, na uroczystości 
otwarcia muzeum reprezentował naczelnik Wydziału Pro-
mocji i Współpracy z Zagranicą Jan Mazanka. W piśmie od 
starosty, adresowanym do właściciela pałacu Jana Marcina 
Popiela czytamy m.in.: ,,Szanowny Panie Prezesie! W imie-
niu władz samorządowych powiatu staszowskiego, a także 
swoim własnym, pragnę jak najserdeczniej pogratulować 
otwarcia muzeum pamiątek rodzinnych wraz z ekspozy-
cją obrazów przyjaciela rodziny Józefa Czapskiego. Wyda-
rzenie to na trwałe zostanie zapisane w historii naszego 
powiatu, szczególnie dlatego, że ma ono, oprócz wartości 
kulturowych, także wymiar symboliczny, zawarty w fakcie 
powrotu rodzinnych pamiątek do starej siedziby rodu. …
Serdecznie gratuluję i życzę Panu, jak również całej Pań-
skiej zacnej Rodzinie, dalszych sukcesów w przywraca-
niu do dawnej świetności kurozwęckiego pałacu, a także 
wszelkiej pomyślności w życiu osobistym”.

Obydwie ekspozycje, zarówno pamiątek jak i obrazów, 
w bardzo konkretny sposób podniosą atrakcyjność zwie-
dzania pałacu i niewątpliwie przyczynią się do jeszcze więk-
szego ożywienia ruchu turystycznego, zarówno w samych 
Kurozwękach, jak i w całym powiecie staszowskim.

Tekst: Jan Mazanka
Foto: Katarzyna Bańska



36

ZakońcZenie Powiatowej Ligi Piłki RęcZnej w StaSZowie

Celem i zadaniem cyklu turniejów było zorganizowanie 
na sportowo wolnego czasu nastolatkom, a przy okazji 
wyłowienie najzdolniejszych z nich, do dalszego kwalifi-
kowanego szkolenia. Organizatorem ligi powiatowej był 
Klub Sportowy KORAB OSiR Staszów. Środki finansowe, na 
organizację cyklu turniejów, pochodziły z dotacji celowej 
na wspieranie realizacji zadania publicznego, z zakresu 
upowszechniania kultury fizycznej i sportu, przyznanej 
przez Starostwo Powiatowe w Staszowie. 

Poszczególne turnieje (wiosna/jesień) organizowane 
były na obiektach, halach sportowych w Staszowie, Czaj-
kowie i Bogorii. Zakończenie ligi powiatowej odbywało 
się w podniosłej i radosnej atmosferze, każdy uczestnik 
sportowej zabawy otrzymał nagrodę. 

W kategorii Szkół Podstawowych zwyciężyli: 
I miejsce – SP Bogoria I; II miejsce – SP Czajków; III miejsce 
– SP Osiek.

W kategorii Gimnazjów zwycięzcami zostali:
I miejsce – Gimnazjum Czajków I; II miejsce – Gimnazjum 
Bogoria I; III miejsce – Gimnazjum Czajków II.

Lp. Nazwa drużyny
Liczba 

rozegranych 
meczy

Punkty
Zdobyte 
bramki

Stracone 
bramki

Różnica 
bramek

1. Gim. Czajków I 10 18 186 114 +72

2. Gim. Bogoria I 10 11 136 119 +17

3. Gim. Czajków II 10 11 138 139 -1

4. Gim. Bogoria II 10 10 123 122 -2

5.
Gim. Nr 1 
Staszów

10 8 132 142 -10

6.
Gim. Sichów 

Duży
10 0 100 148 -48

Lp.
Nazwa 
drużyny

Liczba 
rozegranych 

meczy
Punkty

Zdobyte 
bramki

Stracone 
bramki

Różnica 
bramek

1. SP Bogoria I 10 17 173 121 +52

2. SP Czajków 10 14 179 134 +45

3. SP Osiek 10 10 152 137 -15

4. SP Sichów 10 9 153 141 -12

5.
SP Nr 3 
Staszów

10 6 71 113 -42

6. SP Bogoria II 10 2 57 159 -102

W dniu 30 listopada br. został rozegrany ostatni turniej z cyklu Powiatowej Ligi Piłki Ręcznej. W rywaliza-
cji szkół podstawowych i gimnazjów uczestniczyło w sumie 12 zespołów, czyli ponad 200 chłopców z terenu 
powiatu staszowskiego.

Najlepsi strzelcy Powiatowej Ligi Piłki Ręcznej - Damian Falasa (SP Bogoria) 
i Hubert Bąk (Gimnazjum w Czajkowie) odbierają wyróżnienia od Grzegorza Rajcy 

- członka Zarządu Powiatu Staszowskiego.

Kapitan drużyny Gimnazjum nr 1 w Staszowie przyjmuje gratulacje od Lucyny 
Kozoduj - wiceprzewodniczącej Rady Powiatu w Staszowie oraz Michała 

Skotnickiego - wicestarosty Staszowskiego.

Puchar kapitanowi zwycięskiej drużyny SP Bogoria I wręcza Jerzy Chudy 
wiceprzewodniczący Rady Powiatu w Staszowie.

Tabela końcowa Powiatowej Ligi Piłki Ręcznej
Szkoły Podstawowe

Gimnazja

Najlepszymi strzelcami Powiatowej Ligi Piłki Ręcznej 
zostali: Hubert Bąk – Gimnazjum Czajków I oraz Damian 
Falasa – SP Bogoria I.

Pierwsze trzy zespoły w obu kategoriach wiekowych 
otrzymały medale i puchary oraz okolicznościowe koszulki. 
Najlepsi i najskuteczniejsi zawodnicy dostali wartościowe 
nagrody indywidualne, a pozostali zawodnicy czekolady 
oraz drobne gadżety. Sponsorami nagród byli: 

Neonet S.A. – przedstawiciel Marek Wosiński, Staszów, 	
ul. Złota 1;
Liberty Poland S.A. Punkt sprzedaży Plus GSM, Staszów, 	

ul. Krakowska 2;
Firma „Romar” Mariusz Rogala, Staszów, ul. Towarowa 26	
Nagrody zawodnikom Powiatowej Ligi Piłki Ręcznej 

wręczali: Lucyna Kozoduj - wiceprzewodnicząca Rady 
Powiatu w Staszowie, Jerzy Chudy - wiceprzewodniczący 
Rady Powiatu w Staszowie, Michała Skotnicki - wicestaro-
sta staszowski i Grzegorz Rajca - Członek Zarządu Powiatu 
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Tekst i foto: Rafał Glegoła

17. MIKOŁAJKOWY SUKCES STASZOWSKICH SZCZYPIORNISTÓW

SP Bogoria I vs. SP Sichów Duży (zielone narzutki).

Zmagania najmłodszych - SP Bogoria II (niebiesko-żółte stroje) vs. SP Nr 3 w Staszowie.

„Święta wojna” - przeciwko sobie stanęły drużyny Gimnazjum Czajków I oraz 
Gimnazjum Czajków II.

Tym razem Mikołaj był bardzo szczodry dla naszych 
zawodników; juniorzy młodsi zdobyli I miejsce, nato-
miast młodzicy, w swojej kategorii wiekowej, zajęli 
drugą i trzecią lokatę, ulegając jedynie drużynie SPR 
STAL Mielec. W turnieju uczestniczyło 13 zespołów; 7 
w kategorii juniora młodszego i 6 w młodzikach. Junio-
rami Korabu opiekował się Grzegorz Kwasek, natomiast 
młodzikami; klasa sportowa Gimnazjum w Czajkowie 
(KORAB I) Krzysztof Czerwiec i klasa sportowa Gimnazjum 
nr 1 w Staszowie  (KORAB II) Janusz Świętoń. Zawodnicy 
KORABU zajęli również wysokie pozycje w klasyfikacji indy-
widualnej: Artur Bednarczyk KS „KORAB” OSiR Staszów 
został najlepszym zawodnikiem wśród juniorów, a Robert 
Tokarski (KORAB OSiR I Staszów), zdobywając 40 bramek, 
został królem strzelców wśród młodzików.

Organizatorem turnieju byli: Starostwo Powiatowe 
w Przeworsku, Wójt Gminy w Zarzeczu, Zespół Szkół Rolni-
czych im. Wincentego Witosa w Zarzeczu i ULKS „Koliber” 
Zarzecze oraz Wojewódzkie Zrzeszenie LZS w Rzeszowie.

Juniorzy młodsi oraz młodzicy KS KORAB OSiR Staszów.

Młodzicy KS KORAB OSiR Staszów (klasa sportowa ZS Czajków).

Ceremonia otwarcia XVII Turnieju Mikołajkowego Piłki Ręcznej w Zarzeczu, powiat przeworski, województwo podkarpackie.

W weekend (9-11.12 br.), 
zespoły Klubu Sportowego 
KORAB OSiR Staszów uczestni-
czyły w XVII Międzynarodowym 
Mikołajkowym Turnieju Piłki 

Ręcznej w Zarzeczu. 

Prezes KS KORAB OSiR Staszów Janusz Świętoń

Staszowskiego, co znacząco podniosło rangę i prestiż roz-
grywanych zawodów.

Ze sportowym pozdrowieniem
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Red.

Piątkowe zawody otworzył sta-
rosta staszowski Andrzej Kruzel. 
Impreza zgromadziła liczną widownię, 
podczas zawodów obecni byli także: 
dyrektor zespołu szkół ekonomicz-
nych im. Jana Pawła II w Staszowie 
Jan Ungeheuer, Jerzy Kula – prze-
wodniczący Świętokrzyskiego Zrze-
szenia LZS w Kielcach i Henryk Miś-
kiewicz wiceprzewodniczący Powia-
towego Zrzeszenia Ludowych Zespo-
łów Sportowych w Staszowie. 

W zawodach koszykówki, które 
odbyły się w hali sportowej ZSE 
w Staszowie miejsca medalowe 
zajęli: zdobywcy brązowego medalu 
ZS Staszów, srebrni medaliści LO 
Staszów i ZSZ Odonów zwycięzcy 
tegorocznych zawodów.  

W rywalizacji w piłce ręcznej roze-
granej w hali sportowej Liceum Ogól-
nokształcącego w Staszowie medali-
stami zostały zespoły: MKS „Czarni 
Połaniec” medal brązowy, ZSP nr 3 
Włoszczowa medal srebrny i dru-
żyna LO Staszów zdobywcy złotego 
medalu w tegorocznej rywalizacji. 

P
O

W
IA

TOWE ZRZESZENIE
LZS

W
S TA S Z O WIE

Zawody wojewódZkie LZS w StaSZowie

W dniu 28 października br., w Zespole Szkół Ekonomicznych im. Jana Pawła II w Staszowie i Liceum Ogól-
nokształcącym im. ks. kard. Stefana Wyszyńskiego w Staszowie odbyły się zawody sportowe w ramach „Woje-
wódzkich Mistrzostw Zrzeszenia LZS Młodzieży Szkół Ponadgimnazjalnych” w dwóch dyscyplinach w kategorii 
chłopców: w piłce ręcznej i piłce koszykowej.

Dyplom i gratulacje odbiera reprezentant drużyny 
ZSE w Staszowie, wręcza starosta Andrzej Kruzel. 

Podczas meczu pomiędzy ZSE w Staszowie i ZS w Połańcu. 

Zawody otworzył starosta staszowski Andrzej Kruzel, w towarzystwie przewodniczącego Jerzego Kuli, 
dyrektora Jana Ungeheuer i wiceprzewodniczącego Henryka Miśkiewicza.

Tekst i foto: Michał Skrętek

BIEGI BARBÓRKOWE

Tym razem na starcie, oprócz 
uczniów Szkół Podstawowych 
i Gimnazjów, stanęli uczniowie 
staszowskiego LO i Zespołu Szkół 
Ekonomicznych. Ogółem w imprezie 
udział wzięło około 120 biegaczy.

Wystartowali najmłodsi – uczniowie Szkół Podstawowych.

Już po raz czwarty, zorga-
nizowano ,,Biegi Barbórkowe” 
jakie tradycyjnie odbywają się 
w Staszowie.
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Tekst i foto: Jan Mazanka

Puchary i medale wręczali: ks. kan. Edward Zieliński starosta staszowski Andrzej Kruzel i zastępca burmistrza Staszowa Henryka Markowska,
a także wiceprzewodniczący Powiatowego Zrzeszenia LZS Henryk Miśkiewicz.

Na starcie uczniowie szkół gimnazjalnych. Staszowscy druhowie OSP częstowali grochówką. 

O swoich ,,golfowych” planach 
w Sichowie, opowiedział gościom 
wnuk ks. Krzysztofa Radziwiłła Stefan 
Dunin-Wąsowicz, a pierwszego 
instruktarzu udzielił Glyn David Grif-
fiths – projektant pola, Anglik, od 13 
lat mieszkający w Polsce. 

Wszystkich chętnych, już teraz 
zachęcamy do skorzystania z tej inte-
resującej oferty. Należy się wcześniej 
umówić, e-mail: sichow@sichow.
eu,telefon/fax: 15 864 16 28.

GOLFOWA PROPOZYCJA
Już teraz, w Sichowie Dużym, na terenie zespołu parkowo-pałacowego, można spróbować swoich sił w grze 

w golfa. Na razie na jednym polu, przystosowanym do nauki tej nie najłatwiejszej, ale bardzo wciągającej dys-
cypliny sportowej. Właśnie w tej sprawie, w dniu 7 października br., ,,Dom i Biblioteka Sichowska im. Krzysztofa 
i Zofii Radziwiłłów” oraz Izba Gospodarcza ,,Grono Targowe Kielce”, zorganizowały spotkanie promujące rozpo-
częcie budowy projektu pola do nauki gry w golfa. Inwestycja potrwa do połowy przyszłego roku, ale już teraz 
można zasmakować tej obcej dla nas, ale jakże interesującej formy relaksu i spędzenia wolnego czasu. 

Z przedstawionych przez Stefana Dunin–Wąsowi-
cza założeń wynika, że będzie to propozycja raczej 

,,kameralna, na każdą kieszeń”.
Zasady prawidłowego uderzenia są proste, ale należyte wykonanie wymaga treningu. Instruktarzu udzielił 

Glyn David Griffiths (tyłem).

Pierwsze próby.

Honorujemy krwiodawców
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Zrobić coś dla innych

Po raz kolejny  dzieci z Bractwa 
św. Anny na wypoczynek wakacyjny 
wyjechały w Sudety. Tym razem 
wybór padł na Łowin Kłodzki.  Prze-
piękną Ziemię Kłodzką nazywaną 
też  „zakątkiem Pana Boga”. Miesz-
kaliśmy w Ośrodku Wypoczynkowym 
„Maria”. Czekało nas wiele atrakcji, 
w tym przepiękne trasy widokowe na 
czeską i polską stronę. W Czechach, 
w Skalnym Mieście, przeszliśmy przez 
około 500  szczelin. Przeciskaliśmy 
się ponad trzy godziny po wielkim 
labiryncie skał, próbując ogarnąć 
wzrokiem wszystkie: Skalną Koronę, 
Kałamarze, Śpiącego Łabędzia i wiele 
innych formacji. Kondycja dzieciaków 
była zadziwiająca.

Pomaganie innym to najlep-
szy sposób na małe zmartwienia, 
mówił Marcin, kiedy wspinaliśmy się 
po schodach na najwyższy szczyt 
Gór Stołowych - Szczeliniec Wielki.  
W Kudowie zachwycaliśmy się  Par-
kiem Zdrojowym i smakowaliśmy 
wodę z pięciu ekologicznie nieska-
żonych źródeł mineralnych. Nieda-
leko Kudowy znajduje się Czermna ze 
słynną Kaplicą Czaszek. Zadziwiający 
i niecodzienny był widok jej wnętrza, 
jednego z trzech tego typu,  w skali 
europejskiej. To polskie „Katakumby”, 
w których znajdują się szczątki 30 tys. 
ludzkich szkieletów, ofiar epidemii 
i pandemii cholery oraz ofiar wojny 
siedmioletniej. Nasze dzieciaki usza-
nowały to miejsce z należytą godno-
ścią.

 Byliśmy bardzo blisko Czech, któ-
rych nasze dzieci nigdy nie widziały. 
Wyjazd do Czech połączyliśmy ze 
zwiedzeniem Pragi. Dla większości  
był to pierwszy wyjazd za granicę 
kraju. Wcześniej zwiedziliśmy przy-
graniczny Nachod i Skalne Miasto. 
W Pradze zwiedziliśmy Stare Miasto, 
Hradczany, różne miejsca powiązane 
z Franzem  Kafką, gotycką katedrę św. 
Wita  i Most Karola. ,,Moim marze-
niem jest jeszcze raz powrócić do 
Pragi” - powiedział nasz podopieczny 
Patryk.

 „Każdy na swój sposób niesie 
pomoc innym” - powiedziała Ola, 
która pierwszy raz była z nami i która 
codziennie dbała o higienę osobistą 
jednego z naszych najmłodszych. 
Pielęgnowała jego włosy, ubranie 

i paznokcie. Wdzięczność dzieci 
była nam okazywana w najróżniej-
szy sposób. Codziennie uczestniczyły 
w zajęciach, na których miały możli-
wość wyrażania  swoich uczuć. Bliski 
kontakt z nami pozwalał im na uze-
wnętrznianie swoich przeżyć oraz 
doświadczeń, często bardzo bole-
snych. Opowiadanie o swoim sukce-
sie i przeżycie go  jest   szczególnie 
ważne  dla takiego dziecka, które 
ma niewiele okazji do wykazania się 
swoimi osiągnięciami. Chętnie dys-
kutowały między sobą, co jest dla 
nich ważne i co odnosi się do ich 
życiowych doświadczeń. Szczególnie 
zachęcaliśmy te mniej aktywne oraz 
takie, które miały trudności w dziele-
niu się swoimi odczuciami, podkre-
ślając, że ich zdanie będzie zawsze 
wysłuchane. 

 Przez cały okres pobytu wytwa-
rzaliśmy  atmosferę opartą na wza-
jemnym zaufaniu i stałej pomocy, 
która sprzyjała poczuciu bezpieczeń-
stwa i zapewniała dobre samopoczu-
cie dziecka. W arkuszu, który prowa-
dziły dzieci w czasie pobytu na pyta-
nie; „Co zabierzesz ze sobą z pobytu 
w Lewinie?” odpowiadały: Marysia 
– „dobry humor, świetną atmos-
ferę i przyjaciół”. Klaudia – „górskie 
powietrze i wspaniałych wolonta-
riuszy, a w klasie będę umiała pójść 
na kompromis i współpracować 
z innymi”. Sylwia – „wykorzystam 
umiejętność współpracy z innymi. 

Wiem, czym jest odwaga, wiara 
i miłość”. Krystian – „nauczyłem się 
być grzecznym i pomagać innym. Na 
pewno wykorzystam później, jak być 
dobrym dla ludzi”.

Doświadczenie w pracy z dziećmi 
może przyda się kiedyś. Niektórzy 
boją się, że nie dadzą rady. Nigdy 
nie dowiemy się, czy coś nam odpo-
wiada, jeśli tego nie spróbujemy. 
„Chcę pomagać i tyle” – tak, jak 
mówi Magda.  Jej zdaniem zwyczaj-
nie, warto pomagać.

Te wspaniałe wakacje były moż-
liwe tylko dzięki  wsparciu Urzędu 
Miasta i Gminy w Staszowie, Staro-
stwa Powiatowego w Staszowie  oraz 
darczyńców, w gronie których znala-
zły się: Elektrownia Połaniec, Kopalnia 
Siarki „Siarkopol” S.A. w Grzybowie 
i sponsorzy indywidualni: Jan Suska, 
Zygmunt Drzymalski, Stanisław 
Duda, Bernard Wójcik  oraz Danuta 
Równiak. Za okazaną pomoc  dzię-
kujemy wszystkim, a w szczególności 
Andrzejowi Kruzlowi,  Romualdowi 
Garczewskiemu, Marianowi Koso-
wiczowi, Jerzemu Kakowi, Henryce 
Markowskiej, Stanisławowi - Lechowi 
Zalewskiemu, Remigiuszowi Kruzlowi, 
Danucie Batóg,  Partycji i Marcinowi 
Miskom  oraz Edycie Szymczak. Niech 
uśmiech i zadowolenie naszych dzieci  
będą podziękowaniem za ofiarowany 
im  dar serca, pomoc i  okazaną życz-
liwość.

Dzieci i wolontariusze Bractwa św. Anny w Kotlinie Kłodzkiej, Czechach i Pradze. Lato 2011.

Czechy. Oczekiwanie na  zwiedzenie Skalnego Miasta.

Renata Łagosz
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„Dziwny jest ten świat…” i  bardzo złożony- myślę sobie, przywołując słowa piosenki Niemena. Bo 
też nie jest on tylko  jeden. Tyle ich, ilu ludzi, ile środowisk, ile …i tu można w nieskończoność mnożyć 
światy, które nas zewsząd otaczają.

Ten, o którym teraz  krótko napiszę, jest skomplikowany, trudny i dramatyczny z jednej  strony, 
z drugiej zaś godny podziwu, współczucia i solidarności. Powiem o świecie ludzi, którzy skupiają się 
wokół klubu abstynenta „Strumyk” w Staszowie. A ten właśnie, 26 listopada br.  obchodził 18. rocznicę  
istnienia i działania. Było więc tradycyjne, uroczyste spotkanie z udziałem władz miasta, były życzenia, 
podziękowania, dyplomy, wspólna herbatka i tańce… bo to przecież ostatni, przed Adwentem, wieczór 

.Trzeba widzieć tę wzajemną życzliwość, tę radość ze spotkania całych rodzin, to poczucie dumy z siebie, wzruszenie, którego 
nie da się ukryć, trzeba…., żeby  umocnić się w przekonaniu, jak ważne to, bardzo potrzebne miastu i powiatowi, miejsce- 
klub „Strumyk”. Jako radna dwu  kadencji współpracowałam z klubem i jego współtwórczynią p. Danutą Batóg. Nadal to 
czynię, ponieważ mam wielki szacunek dla ludzi, którzy ogromnym wysiłkiem ducha, wytrwałości i  siły potrafili dać sobie 
i bliskim szansę życia w trzeźwości.

Ile  trzeba mieć cywilnej odwagi, ile przeżyć złych emocji, żeby wreszcie,  przed światem całym, mówić szczerze o swojej 
słabości, o wielkiej samotności, o nadludzkiej walce o każdy dzień  bez alkoholu, o ogromnych krzywdach , jakie wyrządzili 
rodzinie, wreszcie …o radości nowego życia, o miłości , która  teraz odradza się w ich domach.

W moich  wystąpieniach przekazuję im życzenia wytrwałości i odwagi. Mówię od lat  o potrzebie okazywania tym ludziom 
serdeczności, dobrych myśli, dobrego serca, tolerancji , a także pomocy. 

W Staszowie taką otrzymują. Chwała za to władzom miasta i powiatu, stowarzyszeniom  i  wszystkim ludziom dobrej 
woli. 

Szanowni Czytelnicy, nie mówię pustych słów czy sloganów. To naprawdę świat, który może budzić podziw. Może uczyć, 
jak trudna jest walka człowieka z samym sobą i w jaki sposób tę batalię, o własną godność, można wygrać.   Może on i po-
winien pobudzać do przemyśleń, zastanowienia się nad światem każdego z nas, nad kruchością życia i nieprzewidywalnością 
ludzkiego losu. 

I drugi świat… Jakże inny, ale też zagmatwany i także trudny… To świat międzyludzkich odniesień w codziennych kontak-
tach w rodzinie, w szkole,w pracy, w środowisku… żeby wyliczyć te najważniejsze przestrzenie.

Ten…  będzie  także tematem mojego przedświątecznego zamyślenia. 
Do grudniowego numeru „Monitora Staszowskiego” napisałam felieton, którego  sens zawarty  był we fragmencie tekstu 

„Wtedy jest Boże Narodzenie” Matki Teresy z Kalkuty. Najkrócej można rozwinąć główną myśl autorki stwierdzeniem, że ile-
kroć  ludzie, we wzajemnych relacjach, budują do siebie mosty życzliwości, wyrozumiałości, po prostu dobroci, tylekroć staje 
się Boże Narodzenie. A więc może ono być  codziennie. Nie rozwinęłam  jednak dokładniej tej myśli, a warto, bo miejsce i czas 
stosowny do takiej przedświątecznej  refleksji.

W tej niezwykle ciepłej wypowiedzi zastanowiły mnie zdania dowodzące, że Boże Narodzenie nadchodzi także wówczas, 
gdy sami stwierdzamy z pokorą, „…jak nikłe są nasze możliwości” , a „..jak wielka jest nasza słabość”. 

Pokora? Nikłe możliwości? Wielka słabość? Kto by zastanawiał się na co dzień nad jakimś tekstem, w którym autorka przy-
wołuje pojęcia tak teraz niepopularne, zapomniane, odległe od naszego świata pośpiechu, myślowych skrótów, e-mailowych 
kontaktów z ludźmi, ogólnie społeczeństwa informacyjnego. 

Pokora? Niemodny dzisiaj wyraz. Cóż oznacza? Najprościej to  umiejętność uznania własnej ograniczoności, niewywyższa-
nia się ponad innych-tyle w skrócie słownik .

A życie? Nikłe możliwości? Skądże!  Ono  właśnie daje okazję do uznania, że nasze możliwości są ogromne.  Mamy teraz 
choćby  namiastkę władzy nad kimś, więc  możemy go upokarzać, wyśmiewać, niszczyć słowem, ba, nawet nie odpowiadać 
na jego codzienne „dzień dobry”. 

Życie, póki co, pozwala na taką  złośliwość, zawiść i zazdrość. Pozwala, bo… „teraz my!”.
Mamy swoje pięć minut, żeby wykazać siłę (? ).  Tylko  nad  kim ? Nad słabszym? Kogo? Rodziców nad dziećmi, żony nad 

mężem, taty nad mama, nauczycieli nad uczniami, kierowników nad pracownikami… itd., itp. To zaiste, wielka odwaga, 
wielka sprawa, wielkie życiowe osiągniecie!?

A gdzie ukryła się nasza słabość? W ogóle jej nie mamy! Jesteśmy mocni,  silni, pewni siebie.  Teraz rządzi nami  pycha i ni-
czym nieuzasadnione poczucie wyższości. Jesteśmy na fali.  Nie ma w takim życiu miejsca na codzienne Boże Narodzenie. Nie 
ma, bo brakuje w nim szacunku dla drugiego człowieka, a kimkolwiek by on nie był, „…to przecież Człowiek ,aż Człowiek!”  
(kard. Stefan Wyszyński). Tak rozumiem słowa Misjonarki Miłosierdzia.

Gorzkie  i smutne  jest to  drugie moje przedświąteczne zamyślenie, ale prawdziwe. Tacy jesteśmy u  progu 2012 roku. 
Wszyscy?  Skądże? 

Przecież umiemy okazywać innym życzliwość. Chętnie pomagamy w potrzebie. Staramy się być wyrozumiali i  solidarni. 
Spełniamy się w dawaniu ludziom szacunku i serca.  I tacy też jesteśmy. A to już konstatacja pozytywna i  radosna.

Kiedy ogarnie nas już magia tych najpiękniejszych świąt Bożego Narodzenia, gdy na niebie zabłyśnie pierwsza gwiazda, 
kiedy zalśni dookoła blask choinki, gdy popłynie melodia ”świętej, cichej nocy”, staniemy przy wigilijnym stole, podzielimy 
się opłatkiem z najbliższymi i w ciszy nocy betlejemskiej zastanowimy się, dlaczego jest święto Bożego Narodzenia, a poeta 
podpowie:  „(…) …dlatego, żeby nauczyć się miłości,(…) żeby podawać sobie ręce, (…) żeby uśmiechać się do siebie, (…) 
żeby sobie przebaczać.”.

Życzę moim Czytelnikom zdrowia nade wszystko, radości wśród najbliższych, najmniej trosk i zmartwień, również głębszej 
świątecznej refleksji. Życzę  także pomyślności, szczęścia, spokoju, zadowolenia ze swojego świata w nadchodzącym Nowym 
2012 Roku.

 „Dziwny jest świat…” , ale to przecież nasz świat.
Boże Narodzenie 2011        Jadwiga Szyszka

To nasz świat
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„Nikt nie może pomóc, jeśli nie wie, że pomoc jest potrzebna”

Dziesięć lat istnienia Szkolnego Koła Wolontariatu to 
czas, który młodzi ludzie efektywnie wykorzystali. Wo-
lontariusze nawiązali współpracę z lokalnymi instytucja-
mi: Warsztatami Terapii Zajęciowej w Połańcu, Placówką 
Opiekuńczo – Wychowawczą w Łoniowie, Urzędem Mia-
sta i Gminy Połaniec, Centrum Kultury i Sztuki w Połańcu. 
Wolontariusze bezpłatnie i dobrowolnie działają na rzecz 
innych. Pomagają indywidualnie oraz grupowo, a prace 
są podzielone między poszczególne osoby tak, aby każdy 
był w czymś pomocny, a jednocześnie nie miał zbyt wielu 
zadań. W swoją pracę wkładają dużo serca i zaangażowa-
nia. Największą zapłatą za trud, który ponoszą jest ciepły 
uśmiech, miłe słowo. 

Od kilku lat wolontariusze opiekują się starszą, samot-
ną panią. Są dla niej opiekunami, robią zakupy, opłacają 
rachunki. Zawsze znajdą czas na miłą rozmowę. 

Członkowie Szkolnego Koła Wolontariatu integrują się 
również z osobami niepełnosprawnymi – podopiecznymi 
Warsztatów Terapii Zajęciowej w Połańcu. W tradycje wo-
lontariatu wpisała się pomoc podczas olimpiady dla nie-
pełnosprawnych „Przywitanie Lata”, pomoc podczas co-
rocznych „Jasełek” wystawianych przez uczestników WTZ 
dla mieszkańców Połańca, spotkania mikołajkowe. Dzięki 
swojemu zaangażowaniu młodzież uczestniczy we wspól-
nych przedsięwzięciach z osobami niepełnosprawnymi, 
uczą się żyć ze sobą, a nie obok siebie.

W działalność Szkolnego Koła Wolontariatu wpisały się 
ogólnopolskie akcje charytatywne, takie jak: Wielka Orkie-
stra Świątecznej Pomocy. Młodzież wykazuje sie ogrom-
nym zaangażowaniem przy zbiórkach na rzecz WOŚP, 
osiągając najwyższe wyniki w orkiestrowych kwestach. 
W ubiegłym roku nasz wolontariusz Artur Kosowicz osią-
gnął drugi wynik w powiecie staszowskim.

Wolontariat od początku swojej działalności współpra-
cuje z Placówką Opiekuńczo – Wychowawczą w Łoniowie. 
Każdego roku organizujemy Mikołajki dla wychowanków 
placówki pod hasłem: „I ty możesz zostać św. Mikoła-
jem”. Dzięki życzliwości i ofiarności mieszkańców Połańca 
i okolic, dzieci każdego roku obdarowywane są prezenta-
mi. W Połańcu spędzają mikołajkowy dzień, uczestnicząc 
w przygotowanych przez wolontariuszy atrakcjach: wyj-
ście do restauracji – poczęstunek, bilard, wyjście na basen, 
do kręgielni oraz na siłownię. Dzięki wsparciu sponsorów 
oraz burmistrza Miasta i Gminy Połaniec Jacka Tarnow-
skiego rokrocznie wyjeżdżają w mikołajkową podróż. By-
liśmy już w Krakowie, gdzie atrakcją było kino, Park Wod-
ny, MC Donald. Zwiedziliśmy Zabytkową Kopalnię Srebra 
w Tarnowskich Górach, Park Wodny, lodowisko. Uczestni-
czyliśmy w seansie „Do krańców wszechświata” w Plane-
tarium Śląskim w Chorzowie. 

W tym roku, podobnie jak w latach ubiegłych, wolon-
tariusze zorganizowali Mikołajki dla dzieci z Łoniowa. Jak 
zawsze, była to długo i solidnie przygotowywana akcja. 
Wolontariusze z ogromnym entuzjazmem podejmowali 
się zadań, zmierzających do realizacji wcześniej założo-
nego celu, którym było podarowanie odrobiny szczęścia 
tym, których los ciężko doświadczył, pozbawiając ciepła 

Szkolne Koło Wolontariatu przy Zespole Szkół w Połańcu działa od 2001r. Obecnie, w wolontariacie pracuje 
34 osób. Celem naszej działalności jest przede wszystkim uwrażliwienie na różne obszary ludzkiej biedy i krze-
wienie ducha czynnej pomocy potrzebującym. 

ogniska domowego. W tym celu zorganizowano zbiórkę 
darów rzeczowych, w największych centrach handlowych 
w Połańcu tj: POLOmarket, Stokrotka oraz Galerii Połaniec-
kiej. Wysyłano listy do sponsorów. Ofiarność i życzliwość 
mieszkańców Połańca i okolic oraz indywidualnych spon-
sorów przerosła nasze oczekiwania. Udało się pozyskać 
dary, z których przygotowano paczki dla 25 osób – pod-
opiecznych placówki w Łoniowie. Wychowawcom prze-
kazano paczki z artykułami spożywczymi i chemicznymi. 
Chcąc uatrakcyjnić ten tak ważny dla wszystkich dzień, 
wolontariusze zaprosili dzieci do Połańca . Finał akcji Mi-
kołajkowej odbędzie się 10 grudnia, w Restauracji „Winni-
ca”, do której zaprosił nas właściciel pan Grzegorz Strzała, 
zapewniając poczęstunek i dobra zabawę. Tam też Miko-
łaj wręczy dzieciom prezenty. Następną atrakcją mikołaj-
kowego dnia będzie pobyt w Kręgielni przy Centrum Kul-
tury i Sztuki w Połańcu dzięki przychylności pani dyrektor 
Joanny Juszczyńskiej oraz pracownikom Centrum.

Jeżeli sił starczy, odwiedzimy pływalnię „Delfin”, na 
którą wstęp wolny zaoferowała Fundacja Wspomagania 
Oświaty w Połańcu. Dzięki wsparciu Burmistrza Miasta 
i Gminy Połaniec pana Jacka Tarnowskiego, Pani Jadwigii 
Krali dyrektora Zespołu Ekonomiczno – Administracyjne-
go Oświaty i Wychowania, dzieciom zostanie zapewniony 
darmowy transport. Pragniemy zaznaczyć, że to nie ko-
niec zaplanowanych przez nas atrakcji. Dzięki zebranym 
od sponsorów funduszom w najbliższym czasie dzieci po-
jada na wycieczkę.

Wsparcie sponsorów, ludzi dobrej woli, wolontariuszy 
oraz chęć podzielenia się z innymi swoim czasem i rado-
ścią zostały uwieńczone sukcesem. 

Dzięki hojności mieszkańców naszego miasta i gmi-
ny, Mikołaj odwiedził również uczestników Warsztatów 
Terapii Zajęciowej w Połańcu, obdarowując ich drobnymi 
prezentami. 

Składamy serdeczne podziękowania Mieszkańcom 
Miasta i Gminy Połaniec oraz wszystkim, którzy wsparli 
nasza akcję tj.; burmistrz Miasta i Gminy Połaniec Jacek 
Tarnowski, Jadwiga Krala - dyrektor Zespołu Ekonomicz-
no –Administracyjnego Oświaty i Wychowania w Połańcu, 
Joanna Juszczyńska - dyrektor CKiSZ w Połańcu, Grzegorz 
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Muzyczna jesień w Łubnicach

Strzała - właściciel Restauracji „WINNICA”, Kosowicz Ma-
rian - prezes KiZCHS ,,SIARKOPOL” S.A. w Grzybowie, Fir-
ma DRAMERS S.A Rabowice – producentowi kosmetyków 
oraz chemii gospodarczej, Firma VEILO Ewa Żyłka – produ-
cent wyrobów dziewiarskich z Tomaszowa Mazowieckie-
go, Dudek Mieczysław - Zakład Remontowo – Budowlany, 
pan Mazur Jarosław Zakład Remontowo – Budowlany , 
pan Nowak Jacek - prezes PGK Połaniec, pan Kwiatkow-
ski Stanisław - Betoniarstwo Nagrobkowe, pan Walczyk 
Tadeusz - Zakład Budowlany „AUSTENIT”, pan Edward 
Bąk - PISiP INSMONT, pani Marianna Kierys - prezes Przed-
siębiorstwa Budowlano – Prod. POLPRZEM SP. z o.o. pan 
Waldemar Woś - prezes– ELPOŻ Sp. z o.o., dyrektorom 
Centrum Handlowego „STOKROTKA”, „POLOmarket”, Ga-
leria Połaniecka za umożliwienie przeprowadzenia zbiórki 
darów.

Serdecznie dziękujemy dyrekcji naszej szkoły oraz na-
uczycielom, którzy zawsze wspierają nasze działania, a swo-
im przykładem i postawą motywują do dalszej pracy.

W dzisiejszym zabieganym świecie takie zachowania 
wymagają wsparcia i upowszechniania, by stały się nie 
wyjątkowymi, a „dobrymi zwyczajami” z pożytkiem dla Wolontariusze z podopiecznymi Warsztatów Terapii Zajęciowej w Połańcu.

wszystkich. Są bowiem świetną okazją do integracji mię-
dzyludzkiej, do wrastania w problemy ludzi najbardziej 
potrzebujących pomocy.

Uczestnikami konkursu byli uczniowie gimnazjów z: 
Łubnic, Połańca, Staszowa, Rytwian, Ruszczy, Bogorii, 
Sichowa i Szydłowa. Naszą reprezentantką była uczennica 
klasy 1a - Ola Fit, która pięknie wykonała piosenkę Micha-
ela Jacksona „We are the world”. Piosenkę tę, wspólnie 
z Olą, przed rozdaniem nagród, zaśpiewali wszyscy jego 
uczestnicy. 

Poziom rywalizacji był bardzo wysoki, a pierwsze miej-
sce, piosenką „Hallelujah” Leonarda Cohena, zajęła Wikto-

ria Pikul - uczennica Niepublicznego Gimnazjum w Sicho-
wie Dużym. 

Impreza odbyła się pod patronatem starosty 
staszowskiego Andrzeja Kruzla, który wraz z wójtem 
gminy Łubnice Anną Grajko, przewodniczącym rady gminy 
Marianem Komasarą, dyrektorem gimnazjum Jolantą 
Hynek oraz innymi gośćmi, zaszczycili swoją obecnością 
spotkanie utalentowanej muzycznie młodzieży powiatu 
staszowskiego.

Uczestnicy konkursu wspólnie zaśpiewali piosenkę Michaela Jacksona „We are the world”.

W dniu 24 listopada br. w Łubnicach, odbył się Powiatowy Konkurs Piosenki Anglojęzycznej „Muzyczna 
Jesień”, zorganizowany przez Aleksandrę Stachniak - dyrektor tamtejszego Centrum Kultury. 

Tekst i foto: Agnieszka Mazanka
nauczycielka j. angielskiego, Gimnazjum w Szydłowie

Tekst i foto: 
Wolontariat przy Zespole Szkół im. Oddziału Partyzanckiego AK „Jędrusie” 
w Połańcu, koordynatorzy wolontariatu: Małgorzata Walczyk – Konat – pe-

dagog szkolny, Małgorzata Służalska – nauczyciel bibliotekarz.
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wirtualnie po ziemi staszowskiej
Serdecznie zapraszamy Szanownych Czytelników do obejrzenia „Wirtualnego spaceru po powiecie staszow-

skim”, zawierającego 241 zdjęć, w tym 65 panoramicznych. Prezentacja przedstawia: atrakcje turystyczne, 
obiekty oświatowe, kultury i sportu, siedziby samorządów oraz krajobrazy. Całość programu opracowała i wdro-
żyła do realizacji firma FOTO MEDIA ART z siedzibą w Ostrowcu Świętokrzyskim, we współpracy ze Starostwem 
Powiatowym w Staszowie.

Przedsięwzięcie to, posłużyło także do reklamy 8 przed-
siębiorstw i spółek, które wzięły udział w projekcie: KiZChS 
,,Siarkopol” S.A. w Grzybowie oraz Foto-Tak, PHU Skowron, 
L&Z Drzymalski Sp. Jawna, GMC Sp. z o.o., Bank Spółdziel-
czy i PHU Progres – wszyscy prowadzą swoją działalność w 
Staszowie. Jest to więc także, osobliwa wizytówka ziemi sta-
szowskiej, w kontekście przedsiębiorczości jej mieszkańców.

„Wirtualny spacer po powiecie staszowskim” można 
obejrzeć na www.staszowski.eu. Mamy nadzieję, że w ten 
sposób zachęcimy wielu rodaków do odwiedzenia ziemi sta-
szowskiej i bliższego poznania tutejszych zabytków oraz wa-
lorów przyrodniczych. Liczymy również na nawiązanie przez 
spółki i przedsiębiorstwa, zaprezentowane w ,,spacerze”, 
szerokich kontaktów biznesowych. Wszystkich chętnych, 
którzy zechcą dołączyć do prezentacji serdecznie zaprasza-
my, kontakt: Foto Media Art, tel./fax (+48) 41247 99 19, 
kom. 782 787 481, e-mail: biuro@fotomediaart.pl.

Pałacyk w Grabkach Dużych z poł XVIII w.

Panoramiczny fragment staszowskiego Rynku.

W dniu 14 grudnia br., Konrad Pytel z Foto Media Art., przekazał staroście 
Andrzejowi Kruzlowi gotowy produkt w postaci multimedialnego spaceru po 

powiecie staszowskim. Starosta zrewanżował się pisemnym podziękowaniem za 
wykonane dzieło.

Tekst: Jan Mazanka 
Foto: Łukasz Książek i Konrad Pytel


